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Ienaidnieku ielenkumā

M ēs, ventspilnieki, esam lepni ļaudis. Vienmēr tādi 
esam bijuši. Šis fakts, protams, ir kā dadzis acī visiem 
tiem pārējiem – tiem, kas Rīgā, Cēsīs, Rēzeknē vai 

Jelgavā. Un, nenoliedzami, mūsu lepnums un nepiekāpība 
pamatīgi traucē arī šīs pasaules varenajiem – Sorosom personīgi, 
NATO ģenerālsekretāram Stoltenbergam ar visiem viņa daudzna-
cionālās okupantu armijas ģenerāļiem, Eiropadomes bosam un 
Eiropas Komisijas galvenajam komisāram. Nav gan dzirdēts, ka 
Soross personīgi būtu kaut kur publiski paudis viedokli par mūsu, 
ventspilnieku, vienpersonisko līderi, taču ir pilnīgi skaidrs, ka 
neko labu viņš noteikti nedomā. Bet viņa publiskā klusēšana par 
mūsu pilsētas vadītāju ir tikai sava vājuma izpausme un neveik-
la politiska spēlīte. Tad nu bārenīšu naudu kabatās sabāzušais 
Soross sūta savus rokaspuišus un rokasmeitas (noteikti maksā 
viņiem arī brangus finanšu bonusus), lai tikai norietu mūs, lep-
nos kurzemniekus, no plaukstošākās pilsētas Baltijas un visu citu 
Eiropas jūru krastos.

Visi tie sasodītie “sorosīti” pārņēmuši mums nedraudzīgus 
medijus, kontrolē finanses un apmaksā pērkamus un, skaidra 
lieta, negodīgus žurnālistus, lai liktu šķēršļus mūsu Diženā Vadoņa 
raiti ripojošā limuzīna riteņos. Tagad pat gājuši vēl soli tālāk – jau 
ķērušies pie valsts politikas augšgala. Kas zina, cik tam aizjūras 
Sorosam miljonu miljoni aizgājuši, lai tikai piedabūtu tos rejošos 
suņus Rīgā pavērsties pret mūsu pilsētas Tēvu Ventas krastos.

Apmēram tādas pārdomas radās pēc Ventspils ilglaicīgā līde-
ra publiskās benefices šīsnedēļas preses konferencē Rīgā. Tā vien 
šķiet, ka esam nokļuvuši kādā absurda teātrī. Būtu tiešām inte-
resanti tā neuzkrītoši pavaicāt amerikāņu miljardierim Sorosam, 
kura vārds no domes priekšsēža puses tiek piesaukts vietā un 
nevietā: sakiet, Sorosa kungs, vai jūs varat nosaukt kaut vienu 
ostas pilsētu pie Baltijas jūras? Par gandrīz visiem simts procen-
tiem var garantēt, ka vienīgā, kuru, iespējams (un arī tikai iespē-
jams) nosauktu Soross, būtu Sanktpēterburga – tāpēc, ka liela, 
un tāpēc, ka tomēr mūsu milzu kaimiņvalsts otrā nozīmīgākā pil-
sēta. Ventspils šajā sarakstā noteikti nebūtu. Tāpat kā nebūtu arī 
konkrētās pilsētas mēra vārda, par kuru Džordžs Soross pavisam 
noteikti nav neko dzirdējis.

Šajā sakarā prātā nāk kāds visnotaļ vecs vēstures stāsts – par 
kādu Senās Romas attālas provinces pilsētiņas vadoni, kurš dižojies, 
ka pats personīgi piedalījies jaunā imperatora nonākšanā pie varas 
visvarenajā Romā. Un ka imperators, arī pats personīgi, ir viņam 
parādā – par to, ka tagad ir imperators. Nepārstāstot visu stāstu, 
vien jāpiemin stāsta beigas – attālās provinces vadonis ne reizi nebi-
ja bijis ne Romā, ne arī paša provinces centrā... Bet stāsts varens. 
Un, kas zīmīgi, šīs pilsētiņas ļaudis pat kādu brīdi ticēja, jo – nevar 
taču tik brangi melot. Tiesa gan, mūsu gadījumā runa nav par dižo-
šanos ar svešiem lauriem (nevar noliegt, arī šis grēciņš mūsu pilsē-
tas Dižajam Vadonim piemīt), bet gan par pilnīgi pretēju procesu.

Un, proti, politikas teorijas un it īpaši Austrumu kaimiņvalsts 
politiskā pieredze māca: lai nosargātu savu varu, ietekmi un, pats 
galvenais, naivāko vēlētāju uzticību, ir jāatrod kāds ienaidnieks, 
kuru vainot visos nāves grēkos un pašu nelaimēs. Iekšēju ienaid-
nieku mūsu pilsētas visnotaļ nelielā izmēra dēļ atrast ir grūti, 
tāpēc tāds jāmeklē ārpusē. Vēlams, lai ienaidnieks būtu tāds, kurš 
pats par sevi nav īsti definējams un redzams, bet tāpēc jo vairāk 
mistisks un biedējošs.

Kādam Godzillam no Baltijas dziļjūru rajoniem ventspilnieki un 
citi Latvijas ļaudis nenoticētu, diezin vai ienaidnieka tēlā labi iede-
rētos arī kādi ļaunie augstākie spēki vai Olimpa dievu nelabvēlība. 
Eiropas Savienībai gribētos piesiet ienaidnieka godu, bet nedrīkst 
– galu galā Eiropas nauda pietiekami labi plūst uz Ventspili. NATO 
derētu itin labi, bet tā īsti nav iemesla – jo kāds piedzēries sveš-
zemju zaldātiņš tomēr īsti “nepavelk” līdz kārtīgam Ļaunuma 
Iemiesojumam. Un arī tēma nav gluži tā. Tāpēc ir atrasts Soross 
un “sorosīti”. It kā cilvēks reāls un eksistējošs, taču tajā pat laikā 
tāds kā tāls, biedējošs un svešs... Līdz ar to – kāpēc ne Soross? 
Viņš taču tāpat nekad neuzzinās, ka viņa vārds tiek Ventspilī val-
kāts (skatīt – iepriekš minētos argumentus). Bet pat ja uzzinātu, 
būtu iemesls pasmieties, ka kaut kur kādā tālā mazas jūras mazā 
piejūras miestiņā viņš tiek izmantots kā Putnu Bubulis no slave-
nās pasakas... 

Patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv”

Ņ emot vērā, ka 
dīzeļdegvielas 
cena veido ļoti 
būtisku dzelz-
ceļa pārvadā-

jumu izmaksu komponen-
ti, proti, līdz pat 30% no 
cenas, palielināt izmaksas, 
kas sadārdzina Latvijas 
transporta un tranzīta 
koridoru ir pilnīgs neprāts, 
uzsver I.Antāne. Viņai 
rada neizpratni atsevišķu 
institūciju rīcība situācijas 
nopietnības analīzē. Pēc 
BATL prezidentes domām, 
apstākļos, kad kravu 
apjoms no Krievijas jau 
tā strauji sarūk, tranzīta 
koridora izmaksu jebkāda 
sadārdzināšana var katas-
trofāli ietekmēt Latvijas 
ostu un līdz ar to arī dzelz-
ceļa konkurētspēju globālajā pārvadājumu tirgū.

“Pieņemot lēmumu par akcīzes nodokļa palielināšanu 
degvielai, valdībai bija jāizvērtē visi iespējamie riski, ko 
tas var nest valsts ekonomikai kopumā un jāveic kon-
sultācijas ar nozaru pārstāvjiem. Diemžēl rodas tāds 
iespaids, ka lēmums pieņemts sasteigti un bezatbildīgi. 
Vai valdība maz ir aprēķinājusi, kāda būs šī sadārdzinā-
juma ietekme uz dzelzceļa pārvadājumu izmaksām, cik 
daudz mēs zaudēsim no tā rezultātā iespējamā kravu 
zuduma, kā mēs šo zudumu kompensēsim? Tirdzniecības 
ceļi veidojas gadu desmitu laikā, taču ar šādiem lēmu-
miem valdība riskē pārvilkt treknu svītru kā uzņēmēju 
iepriekšējos gados paveiktajam tranzīta kravu piesais-
tē, tā arī paša Dieva dotajai priekšrocībai – mūsu valsts 
izdevīgajam ģeogrāfiskajam novietojumam tranzīta ceļu 
kartē,” neizpratni pauž I.Antāne.

Inga Antāne: Valdības rīcība ir kā 
šaha un mata pieteikšana Latvijas 
transporta nozarei un tranzītam
Ar akcīzes nodokļa palielināšanu degvielai Ministru kabinets ir pieteicis šahu un matu Latvijas 
transporta nozarei un tranzītam. Tā par valdības pieņemto lēmumu nodokļu reformas jau-
tājumā, kas paredz paaugstināt akcīzes nodokli arī degvielai, skarbi saka biedrības “Baltijas 
asociācija – transports un loģistika” (BATL) prezidente Inga Antāne. Viņa uzsver: cerētā nodokļu 
ieņēmumu kompensācijas vietā Latvija var ievērojami samazināt tās nozares konkurētspēju, 
kura gadā mūsu ekonomikā ienes vienu miljardu eiro.

Valdība uzņēmēju bažas, 
ka akcīzes nodokļa likmju 
paaugstināšana degvielai 
atbrīvos inflācijas spirāli, 
jo daudzi pakalpojumi un 
preces to transportēšanas 
izmaksu pieauguma dēļ kļūs 
dārgākas, nav ņēmusi vērā.

Pēc ekspertes domām, gan ekonomiski, gan no vides 
un satiksmes drošības viedokļa kravu pārvadājumi mak-
simāli jāpārceļ uz dzelzceļa sliedēm. Dzelzceļa lomas pie-
augumu paredz arī Eiropas Savienības politika. Turpretim 
ar šādiem lēmumiem, situācijas neizpratnes vai apzinā-
tas rīcības dēļ, Latvija arvien vairāk no šī mērķa attālinās, 
uzskata BATL prezidente.

“Matemātiska pieeja budžeta ieņēmumu celšanai ar 
Latvijas ekonomiku var izspēlēt ļaunu joku, bet cerētie 
ieņēmumi var pārvērsties zaudējumos,” norāda I.Antāne. 

“Diemžēl valdība uzņēmēju bažas, ka akcīzes nodokļa 
likmju paaugstināšana degvielai atbrīvos inflācijas spi-
rāli, jo daudzi pakalpojumi un preces to transportēšanas 
izmaksu pieauguma dēļ kļūs dārgākas, nav ņēmusi vērā. 
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Kuģītis atkal kursē
Pēc īslaicīga tehnisku iemeslu dēļ radīta pār-
traukuma, kura dēļ 17. jūlijā tika atcelti visi 
reisi, ekskursiju kuģītis “Hercogs Jēkabs” atkal 
kursē pēc pilna kustības grafika. Šosezon jau-
nums ir, ka “Hercoga Jēkaba” pasažieriem 
divas reizes dienā ir iespēja doties jaunā mar-
šrutā līdz pat Dampeļiem.

Ziedu paklājus veidos 
33 komandas
17. Ventspils starptautiskajā ziedu paklāju 
festivālā pieteikušās 33 floristu komandas 
no Latvijas un sešām ārvalstīm. Šogad ziedu 
paklāju festivāla devīze būs “Pasaule bērna 
acīm”. Festivāls notiks Ventspils pilsētas svēt-
ku laikā no 4. līdz 6. augustam.

Porziņģis & CO Ventspilī
No 20. jūlija Ventspilī nedēļu ilgu treniņ-
nometni aizvada Latvijas vīriešu basketbo-
la izlase, kas gatavojas Eiropas čempionāta 
finālturnīram. Tā būs iespēja redzēt zvaig-
znes Kristapu Porziņģi, Dairi Bertānu, Jāni 
Blūmu, Mārtiņu Meieru, ventspilniekus Dāvi 
Lejasmeieru un Klāvu Čavaru, BK Ventspils 
spēlētājus Ingu Jakoviču, Aigaru Šķēli, Kristapu 
Janičenoku un Andreju Gražuli. 

Užavas alus no tēva pāriet 
dēla rokās
Alus darītavas “Užavas alus” līdz šim vienīgais 
īpašnieks un valdes loceklis Uldis Pumpurs ir 
nodevis 99% uzņēmuma kapitāldaļu savam 
dēlam Oskaram Pumpuram. “Užavas alus” 
2016.gadā strādāja ar 3,214 miljonu eiro 
apgrozījumu, kas ir par 0,6% vairāk nekā gadu 
iepriekš, bet peļņa bija 18 519 eiro.

VeA uzņems studentus 
jaunā programmā
No 24. jūlija Ventspils Augstskola sāks stu-
dentu uzņemšanu jaunajā pirmā līme-
ņa profesionālās izglītības studiju program-
mā “Programmēšanas speciālists”. Studiju 
ilgums būs divi gadi. Programmā pieejamas 
30 budžeta vietas. Programma izstrādāta ciešā 
sadarbībā ar nozares speciālistiem un uzņē-
mumiem, no kuriem daudzi būs pasniedzēji 
šīs programmas studentiem.

Ventspils korim 
Nāciju Grand Prix balva
Rīgā notiekošajās koru sacensībās “Nāciju 
Grand Prix Rīga 2017” uzvarētāja titulu iegu-
vis jauktais koris “Ventspils”, kas uzvarēja arī 
folkloras a capella grupā. Ventspils Mūzikas 
skolas vokālais ansamblis ieguva zelta meda-
ļu sakrālās mūzikas grupā. Vēl piecās nominā-
cijās korus sveiks 23.jūlijā.

Pabeigti darbi uz tilta pār Plateni 
“Latvijas valsts ceļi” pabeiguši būvniecī-
bas darbus uz Ventspils-Rīga šosejas, pilnī-
bā rekonstruējot tiltu pār Plateni, kas nebija 
remontēts kopš 50. gadu vidus. Līdz ar to šajā 
ceļa posmā vairāk nav satiksmi ierobežojošs 
luksofors. Tādi joprojām saglabājas turpmākos 
ceļa posmos, kur norisinās ceļa remontdarbi.

Atklāj marihuānas rūpalu
Valsts policija Ventspilī likvidējusi nelegālu 
marihuānas audzētavu. Policija veica kratīšanu 
vairākas adresēs, kā rezultātā tika izņemti 17 
marihuānas stādi, 124 g izžāvētas marihuā-
nas, hašišs un aptuveni 15 g vielas, kas satur 
metamfetamīnu. Aizturēti divi vīrieši, vienam 
no viņiem par atkārtotiem šāda veida likum-
pārkāpumiem piemērots apcietinājums.

VENTSPILĪ

Ata Kronvalda fonda lielo skolu reitinga, kurā vērtētas skolēnu sekmes valsts un 
atklātajās mācību priekšmetu olimpiādēs, kā arī zinātniski pētniecisko darbu kon-
kursā 2015./2016.mācību gadā, augšgalā arī šogad ir valsts ģimnāzijas, bet labāko 
desmitniekā iekļuvusi arī Ventspils Valsts 1.ģimnāzija.

Pagājušajā, 2016. gadā Latvijā krasi pieaudzis to bērnu skaits vecumā no septiņu līdz 18 gadu vecumam, par kuriem pašvaldī-
bām nav informācijas. Pēc Izglītības kvalitātes valsts dienesta (IKVD) pārskatā apkopotajiem datiem, kurās iekļauta informācija 
par izglītības iestādēs nereģistrētiem obligātā izglītības vecuma bērniem, atklājusies bēdīga aina: šajā mācību gadā nevienā 
izglītības iestādē nav reģistrēti 17,35 tūkstoši bērnu, turklāt pašvaldībām nav informācijas par 569 no šiem bērniem. Līdzās Rīgai 
un Jūrmalai uz "goda pjedestāla" ir arī Ventspils...

Ventspils Valsts 1. ģimnāzija –  
10. labākā Latvijas skolu reitingā

F 
onda publiskotajā reitingā izglītības 
iestādes iedala pēc izglītojamo skai-
ta “lielajās skolās”, kur vidusskolēnu 
skaits ir lielāks par 100, un “maza-
jās skolās”, kur vidusskolēnu skaits 

ir mazāks par 100.
“Lielo skolu” reitingā neapšaubāma līde-

re ir Rīgas Valsts 1. ģimnāzija, kura saņēmu-
si 122,21 balli. Otrajā vietā seko Daugavpils 
Krievu vidusskola-licejs ar divreiz mazāku 
ballu skaitu – 58,27. Trešā ir Āgenskalna 
Valsts ģimnāzija. Vēl pirmajā desmitniekā 
iekļuvušas Cēsu Valsts ģimnāzija, Daugavpils 
Valsts ģimnāzija, Rīgas Franču licejs, Rīgas 
Valsts 2. ģimnāzija, Jelgavas Spīdolas ģim-
nāzija, Siguldas Valsts ģimnāzija, bet desmi-
tā labākā ir Ventspils Valsts 1.ģimnāzija ar 
26,13 ballēm. 

Reitinga 21. vietā ierindojusies Ventspils 
4. vidusskola (14,85 balles), bet Ventspils 2. 

vidusskola ieņem 73. vietu (1,33 balles).
“Mazo skolu” reitingā pārliecinoša līdere ir 

RTU Inženierzinātņu vidusskola ar iegūtajām 
74,78 ballēm. Pirmajā trijniekā iekļuvušas 
Preiļu 1. pamatskola (28,90 balles) un Rīgas 
89. vidusskola (27,38 balles). Seko Auces un 
Majoru vidusskolas, Rēzeknes Katoļu vidus-
skola, Brocēnu, Jūrmalas pilsētas Mežmalas 
un Rudzātu vidusskolas, kā arī Gulbenes 
novada Valsts ģimnāzija.

No Ventspils izglītības iestādēm 45.vietā 
ierindojusies Ventspils Centra sākumskola 
(7,94 balles), dalīto 71.-76. vietu ieņem 

Ventspils 6. vidusskola (4,44 balles), bet dalī-
to 101.-102. vietu – Ventspils 4.pamatskola 
(1,88 balles).

Augstākā pozīcijā Ventspils skolas atrodas 
tā dēvētajā “Zvaigžņu reitingā”, kurā tiek 
ņemti vērā skolēnu rezultāti starptautiskajās 
olimpiādēs. Ventspils Valsts 1. ģimnāzija ar 
sešiem punktiem ieņem dalītu septīto vietu, 
bet dalītajā devītajā vietā ar pieciem punk-
tiem atrodas Ventspils 4.vidusskola.

Ata Kronvalda fonds ir sabiedriska organi-
zācija, kuras uzdevums ir Latvijas talantīgāko 
skolēnu apzināšana un viņu izglītības sekmē-
šana. Ar savu darbību fonds vēlas palīdzēt 
valstij un sabiedrībai izaudzināt talantīgos 
skolēnus, kas nākotnē būs valsts intelektuā-
lais balsts. Vairāk informācijas Ata Kronvalda 
fonda mājas lapā (atakronvaldafonds.lv). 

Augstākā pozīcijā Ventspils skolas atrodas tā dēvētajā 
“Zvaigžņu reitingā”, kurā tiek ņemti vērā skolēnu 
rezultāti starptautiskajās olimpiādēs.

Statuss “pašvaldība noskaidro situāciju” vai 
“pašvaldība nav norādījusi statusu” ir norādīts 
par 643 bērniem, un visvairāk šādu gadījumu ir 
Ventspilī, Rīgā un Jūrmalā.

Krasi pieaug bērnu skaits, par 
kuriem pašvaldībai nav informācijas

I 
lgtermiņa pārskats rāda, ka kopējais 
izglītības iestādēs nereģistrēto bērnu 
skaits gadu gaitā ir pakāpeniski pieau-
dzis. Kopš 2010.gada šis skaitlis ir pie-
audzis par 6 000, bet vēl satraucošāks 

ir rādītājs, kurā atspoguļoti oficiālie dati par 
no valsts aizbraukušajiem bērniem. Ja 2010.
gadā no valsts izbraukušo skaits bija 5,65 
tūkstoši bērnu, pērn šis skaitlis sasniedza 
jau 13,8 tūkstošus jeb 2,5 reizes vairāk nekā 

pirms septiņiem gadiem.
Kvalitātes dienesta, pašvaldību un to insti-

tūciju aktīvas sadarbības rezultātā līdz 2013. 
gadam izdevās būtiski samazināt bērnu skai-
tu ar statusu “pašvaldībai nav informācijas”, 
taču pērn situācija atkal krietni pasliktināju-
sies. Statuss “pašvaldība noskaidro situāci-
ju” vai “pašvaldība nav norādījusi statusu” 
ir norādīts par 643 bērniem, un visvairāk 
šādu gadījumu ir Ventspilī, Rīgā un Jūrmalā. 

IKVD informē: “Tas faktiski nozīmē, ka paš-
valdībām nav informācijas par šiem bērniem 
un nav pilnīgi noskaidroti apstākļi, kuru dēļ 
bērni nav reģistrēti izglītības iestāžu saraks-
tos.” Kopumā pašvaldības nav noskaidrojušas 
informāciju par 1345 izglītības iestādēs nere-
ģistrētiem bērniem.

Lai noskaidrotu cēloņus, kādēļ bērni nav 
reģistrēti izglītības iestādē, lielākā daļa paš-
valdību veic apsekošanu bērnu dzīvesvie-
tā, iegūst informāciju no bērna kaimiņiem 
un radiniekiem. Tomēr IKVD atzīmē, ka vai-
rākām pašvaldībām vēl joprojām ir problē-
mas noskaidrot katra bērna atrašanās vietu 
un iemeslu izglītības iestādes neapmeklē-
šanai, kā arī laicīgi un precīzi ievadīt datus 
VIIS. Tādēļ var uzskatīt, ka pašvaldību darbs 
informācijas ieguvē un apstrādē ir vēl uzla-
bojams. 

Inga Antāne: Valdības rīcība ir kā šaha un mata 
pieteikšana Latvijas transporta nozarei un tranzītam

FAKTI
Ko paredz grozījumi Likumā par akcīzes nodokli?
Ar grozījumiem likumā plānots kompensēt nodokļu reformas ieviešanas rezultātā radušos 
nodokļu ieņēmumu zudumus, teikts likumprojektā. Likuma grozījumi paredz no 2018. gada 
celt akcīzes nodokli degvielai, cigaretēm un alkoholam. 
• Svinu nesaturoša benzīna akcīzes nodokli par 1000 l paaugstinās par 7,8% no 436 eiro līdz 
470 eiro.
• Svinu saturoša benzīna akcīzes nodokli par 1000 l paaugstinās par 24% no 455,3 eiro līdz 
564 eiro.
• Dīzeļdegvielas akcīzi palielinās par 1000 l paaugstinās par 11% no 341 eiro līdz 378 eiro.
• Sašķidrinātās naftas gāzes akcīzi par 1000 l palielinās par 12% no 231 eiro līdz 258 eiro.

Taču šis faktors vistiešākajā veidā ietekmēs 
ikviena Latvijas iedzīvotāja pirktspēju un līdz 
ar to arī labklājības līmeni.”

Pēc I.Antānes vārdiem, optimismu nevieš 
arī finanšu ministres Danas Reiznieces-Ozolas 
(ZZS) teiktais, ka, ja strauji kritīsies degvie-
las patēriņš, varētu vēlreiz skatīt lēmumu par 
akcīzes nodokļa palielināšanu. “Būtībā tas ir 
skaidrs signāls investoriem par mūsu valsts 
nodokļu sistēmas neprognozējamību, kur 
vienā dienā valda vieni spēles noteikumi, bet 
nākamajā dienā – citi. Tas, savukārt, liecina, ka 
ilgtermiņā prognozēt Latvijā sava biznesa attīs-
tību būtībā ir nereāli,” skaidro BATL prezidente.

Biedrība “Baltijas asociācija – transports 
un loģistika” aicina valdību pārskatīt lēmu-
mu par akcīzes nodokļa celšanu degvielai. 
“Pretējā gadījumā mēs riskējam vienā nebūt 

ne jaukā dienā konstatēt, ka Latvijas tran-
zīts un iespēja kļūt par transporta un loģisti-
kas centru Baltijā ir palicis pagātnē, bet paši 
mēs atrodamies pie sasistas siles. Ar lēmumu 
par akcīzes nodokļa palielināšanu degvielai 
valdība mazina savas valsts konkurētspē-
ju transporta un loģistikas jomā, tādēļ BATL 

atgādina, ka valdībai ir pienākums ne tikai 
iekasēt nodokļus, bet, pirmkārt, radīt priekš-
noteikumus, lai šie nodokļi varētu tikt nopel-
nīti,” skaidroja Antāne.

Līdz ar to BATL aicina valdību pārskatīt 
lēmumu par akcīzes nodokļa celšanu degvie-
lai, kamēr vēl nav pilnībā par vēlu. 
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PIEREDZE UN MELNĀ KLADE
Joprojām vitālā sieviete  šai saulē aizvadījusi jau turpat trīs 

gana raibus gadsimta ceturkšņus. Taču ne klīnisko nāvi, ne 
zibens spērienu, nedz arī kāda cita veida satriecošu šoku, pēc 
kuriem parasti cilvēkiem atklājoties līdz tam nebijušas spējas, 
viņa nav piedzīvojusi. 

“Apjausma, ka  Dievs un daba man devuši varēšanu un 
aicinājumu palīdzēt citiem, pie manis atnāca pusmūžā. Pirms 
tam biju redzējusi, kā to dara tante, kas dzīvoja Tukumā. Man 
viņa jaunībā ar vienkāršiem līdzekļiem un dabas zālītēm no 
amputācijas izglāba gandrīz pilnībā zirga nokostu rokas pirk-
stu. Tante arī zināja vārdus, ko ar krītu rakstīt uz zila papīra, 
lai izārstētu  rozi vai kādas citas slimības. Procedūru un tek-
stus biju netīšām iegaumējusi un, kad kāda sieviete par rozes 
kaiti pasūdzējās man, nolēmu pielietot pie tantes noskatīto. 
Un izdevās! Pēc tam jau speciāli sāku interesēties par tek-
stiem, ar kuriem mūsu senči atvairīja slimības,” Gizela rāda 
nelielu kladi pagalam nolietotos, maģiski melnos vākos, 
kuras apspurušajās lapās itin glītā tintes rakstā lasāmi pret 
daudzām un dažādām slimībām skaitāmie vārdi. Pēc Gizelas 
domām, klade ir vismaz gadsimtu sena. 

“Pirms gadiem piecpadsmit man piezvanīja paziņa no 
Rindas, kas ir Ances pagastā. Bija dzirdējusi par manām spē-
jām un pasūrojās, ka viņas sirgstošā, 89 gadus vecā tante 
stipri cieš no slimības un gribētu pārcelties veļu valstībā, 
bet kaut kādi spēki vecajai sievietei neļauj no dzīves aiziet. 

Ar labiem vārdiem, stipriem 
vārdiem un buramvārdiem
“Pasargi Dievs – man reklāma nav vajadzīga! 
Kas gribēs un kam note spiedīs, tas pats mani 
atradīs. Nekad nekur nevienu sludinājumu 
neesmu drukājusi, bet dažugad pie manis 
atnāk un atbrauc ne desmiti, bet simti cilvēku, 
kuriem vajadzīga palīdzība. Caur paziņu paziņām 
saklaušinājuši adresi un ierodas. Alkoholiķi, no 
azartspēlēm atkarīgie, ar rozi slimojošie, gultā 
čurātāji, gangrēnas apdraudētie... kādas tik kaites 
nepiemetas nabaga cilvēkiem. Viens grib sadzīt 
pēdas nozagtai mantai, cits sameklēt pazudušu 
tuvinieku, sievām gribas zināt, vai vīri netaisa 
kreisos gājienus un otrādi. Tikt vaļā no likstām  
gribas visiem, bet palīdzēt ne vienmēr ir manos 
spēkos. Izdodas tad, ja cilvēks  arī pats  gatavs 
sev palīdzēt,” tā par savām dziednieces gaitām  
stāsta ventspilniece Gizela Plūmiņa.

Ieteicu paskatīties, vai sirdzējas gultā zem matrača nav kādas 
neparastas lietas vai priekšmeti, un tos iznest ārā. Uzieta šī 
te melnā klade, un gandrīz tūlīt pēc tam vecā sieviņa vieg-
li šķīrusies no dzīves. Paziņa jautāja, vai kladi drīkst sadedzi-
nāt, ko es kategoriski neieteicu darīt, jo nojauta  brīdināja, 
ka pret vārdu maģiju jāizturas ar cieņu,” atcerējās Gizela. Tā 
klade nokļuvusi pie viņas (jo kur gan citur to likt, ja nīcināt 
nedrīkst!). Tagadējā īpašniece trauslās lapas ik pa laikam pār-
šķirsta un tekstus pielieto slimību apstādināšanai. Uz jautā-
jumu, vai viņu nebaida vecajai kundzei līdzīgs liktenis, kad 
pienāks aiziešanas laiks, Gizela atbild, ka līdz tam cer nolūkot 
cilvēku, kam to atstāt mantojumā. 

SLIMĪBA PADARA GĻĒVU, SAŅEMIES!             
Zinot Gizelas pievēršanos dziedināšanas un uzvedības 

maģiskajām izpausmēm, viņa kādā dāvinājumā saņēmusi 
profesora K. Strauberga sastādīto un 1931. gadā izdoto grā-
matu "Latviešu buŗamie vārdi", kas arī tiek studēta un izman-
tota dziedināšanas praksē.  

“Nav jau tik primitīvi, ka es tos nolasu, un cilvēks izvese-
ļojas. Ļaudis tagad ir gudrāki un savādāki, ar viņiem jārunā 
šodienas valodā. Pārlieku tajā buramvārdos ieslēpto gudrību, 
pieredzi un optimismu, un, raugi, – cilvēks notic iespējai un 
patiešām izveseļojas. Tā nav hipnoze, bet pārliecināšana, kas 
cilvēkus noskaņo saņemties,” Gizela novērojusi, ka reizēm sli-
mība cilvēku padara ģļēvu, viņš pārstāj ticēt saviem spēkiem 
un par veselību cīnīties. “Tad ir jāpasaka arī kāds stiprāks un 
skarbāks vārds, lai cilvēks saņemtos,” Gizela neslēpj, ka rei-
zēm mēdz būt arī šerpa. It īpaši pret alkohola, narkotiku un 
azartspēļu atkarīgajiem.

“Gribi normāli dzīvot? Tad nelaid pa durvīm čomus, kas 
pie tevis atnāk ar vodkas vai konjaka buteli! Pārej ielas otrā 
pusē, ja tavs maršruts ved garām laimētavai! Atdodi sievai 
visu naudu, lai nav par ko nopirkt narkotikas! Tu to nevari? Vai 
negribi?   Nu tad  izvēlies, ko vēlies – vai nu, vai nu?” Gizelai 
nav nekādas medicīniskās izglītības, taču pieredze un intuīcija 
parasti pasakot priekšā, kā izturēties pret katru apmeklētāju, 
izmantojot gandrīz vai psihoterapeitiskus piegājienus. Viņa no 
pieredzes zina, ko nozīmē iet cauri atkarību raisošiem pārbau-
dījumiem, jo padomju gados strādājusi par tiem laikiem lielas  
spirtoto dzērienu noliktavas  pārzini. 

“Draudzēties, pareizāk sakot, pielīst gribēja daudzi, kam 
kārojās iegūt toreiz deficīto pudeli. Neesmu atturībniece, 
bet izturēju, kaut nodzerties varēja gada laikā.” Gizela atzīst, 
ka tāpēc viņai vieglāk saprast tos, kas kārdinājumam gan-
drīz totālās  pieejamības apstākļos nespēj pretoties. Dažus 
apreibināties mudina kāda traģēdija ģimenē, citi tā mēģi-
na aizmirsties pēc atraidītas mīlestības, vēl kāds dzer bēres 
neveiksmīgam biznesam, tāpēc nereti palīdz nevis oficiāls 
kāda medicīnas speciālista apmeklējums, bet vienkārša apru-
nāšanās ar svešu cilvēku, kam var uzticēties un “izkratīt sirdi”. 
Nenosaucot uzvārdus, dziedniece min piemērus, kad viņu 
apmeklējušas visai prominentas personas, kurām nav gribē-
jies sevi atklāt mediķiem. 

Gizela gatava palīdzēt, bet brīnumus nesola.

Pirms daudziem gadiem laimīgi kāzās. Ar ķēvīti Volgu, kura Gizelai gandrīz nokoda īkšķi.
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“Mēs kā pašvaldība turpinām aktīvi cīnīties ar tiem saimniekiem vai 
apsaimniekotājiem, kuri neuztur savus nekustamos īpašumus, tātad ēkas un 
būves, pienācīgā kārtībā. Un sliktākajiem no šiem īpašumiem tiek noteikts 
graustu statuss, kā rezultātā par tiem ir jāmaksā nodoklis 3 % apmērā  no 
kadastrālās vērtības. Tikko dome ir pieņēmusi lēmumu un noteikusi grausta 
statusu ēkai Vasarnīcu ielā 44, tas ir miljonāra Berķa īpašums, kurš diemžēl 
degradē pilsētu jau ļoti ilgi. Jāsaka, ka Kristovskis un kompānija bija pret un 
neatbalstīja grausta statusa noteikšanu sava čoma īpašumam. Paši viņi zākā-
jas par Pils ielas ēkām, ka tās ir nolaistas, bet tagad, kad ir jābalso par graus-
ta statusa noteikšanu čomam piederošai ēkai, tādu lēmumu neatbalsta. Bet 
domes vairākums lēmumu pieņēma. Vēl tāds statuss noteikts Popes ielai 16 
un Skroderu ielai 11, 11a un 13.”

Šāds rakstiņš rodams “Ventas Balss”11. jūlija  numura rakstā, kurā Ventspils 
domes priekšsēdētājs Aivars Lembergs preses konferencē informēja par pil-
sētas aktualitātēm. 

Taču vērīgs lasītājs būs pamanījis, ka ne pārāk ilgi pirms tam, 2016. gada 
21.novembrī portālā “Ventspils.lv” Ventspils pilsētas domes Būvniecības 
administratīvā inspekcija, cita starpā, informē, ka “/.../Pēdējā laikā vairā-
kas ēkas ir sakārtotas, /.../ vairākas ēkas ir  iekonservētas, veikti neatliekami 
nepieciešamie darbi, piemēram, ēkas Pils ielā 33, Vasarnīcu ielā 11, Vasarnīcu 
44 /.../” 

Kurš īsti nav pamanījis, kas notiek ar Vasarnīcu 44 ielas ēku – domes priekš-
sēdētājs, kuram gribas “iekost” opozīcijai, vai Būvniecības administratīvā 
inspekcija, kuras tiešajos pienākumos ietilpst šādu ēku apsekošana? 

Ventspils oficiālā devīze ir „Pilsēta ar rīt-
dienu!” Bet, kā rāda dzīve un nepielūdza-
mā bezkompromisu  statistika – pilsētas 
iedzīvotāju rītdiena ir visai drūma. Neska-
toties uz to, ka mūsu reģionā pēdējos pie-
cos gados vērojams viszemākais bezdarba 
līmenis, nav par ko no sirds priecāties. Kā 
mūsu izdevumam paskaidroja demogrāfi, 
bezdarba līmeņa samazināšanās Ventspilī 
saistīta tikai ar vienu faktoru – Ventspils 
nav izņēmums, arī šeit pastāvīgi samazi-
nās iedzīvotāju skaits.

ZIŅAS ĪSUMĀ

Drīz vairs nebūs par ko 
remontēt ceļus
Autovadītāji maksā ļoti lielas summas 
nodokļos, taču šī nauda tiek novirzīta 
kopējā budžetā, par ko tiek finansētas 
citas nozares. Tas varētu radīt situāciju, 
ka jau pēc pāris gadiem Latvijā varē-
tu sākt trūkt līdzekļu ceļu remontiem. 
Aptuveni 2/3 no objektiem, kas šobrīd 
tiek remontēti, tiek finansēti no ES fondu 
līdzekļiem. 2018. gadā tiks pabeigti visi 
Eiropas Kohēzijas fonda finansētie objek-
ti, 2019. gadā – Eiropas Reģionālās attīstī-
bas fonda finansētie objekti. Pēc šī perio-
da ceļu remontiem paliks vairs tikai valsts 
budžeta finansējums.

Bankām būs jāziņo par 
vairāk kā 15 000 eiro fizisko 
personu kontos
Ēnu ekonomikas apkarošanas padome 
atbalstījusi ieceri kredītiestādēm un mak-
sājumu pakalpojumu sniedzējiem uzdot 
sniegt informāciju par fiziskām personām, 
ja to konta apgrozījums gadā būs pārsnie-
dzis 15 000 eiro, lai šādi pilnveidotu fizis-
ko personu nodokļu nomaksas uzraudzību, 
informē Finanšu ministrija.

Saredz riskus akcīzes 
nodokļa celšanā alum
Finanšu ministrijas izstrādātā nodokļu poli-
tika alum starp visiem alkoholiskajiem dzē-
rieniem paredz straujāko akcīzes nodokļa 
pieaugumu – 25% apmērā. Pārējiem alko-
holiskajiem dzērieniem akcīzes nodoklis 
pieaugs vidēji par 15%. Latvijas Alus darī-
tāju savienības izpilddirektors Pēteris Liniņš 
uzskata, ka tādējādi daudz straujāk pie-
augs citu alkoholisko dzērienu realizētais 
apjoms. Šis lēmums var negatīvi ietekmēt 
arī visas nozares attīstību. Šobrīd Latvijā ir 
reģistrētas vairāk nekā 40 alus darītavas, 
kuras pārsvarā atrodas Latvijas reģionos. 

Skolēnu pietiek vien  
130 vidusskolām
Latvijas skolēnu skaits ir pietiekams tikai 
130 vidusskolu nokomplektēšanai, un tas 
nozīmē izglītības pakāpes samazināšanu 
vismaz 183 vidusskolām, secināts pētī-
jumā par optimālo mūsdienu skolu tīklu 
Latvijā . 
2016./2017. mācību gadā Latvijā bija 313 
vidusskolas un 22 vakara un neklātienes 
skolas, savukārt skolēnu skaits šajā mācī-
bu gadā vidusskolas posmā noslīdējis līdz 
34 699, kas ir par aptuveni 24 000 mazāk 
nekā pirms astoņiem gadiem. Pētījuma 
autori uzskata, ka  optimālā skolu tīkla 
izveidi kavē pašvaldību nespēja vienoties 
ar kaimiņu pašvaldībām par sadarbību 
izglītības jomā. 

Par valsts apmaksātiem 
pakalpojumiem ģimenes 
ārsti nevar prasīt papildu 
samaksu
Nacionālais veselības dienests atgādina, 
ka ģimenes ārstu prakses nevar sniegt 
pacientiem valsts apmaksātos veselības 
aprūpes pakalpojumus kā maksas pakal-
pojumus. Ja valsts apmaksāts pakalpo-
jums ģimenes ārsta praksē tiek sniegts 
par maksu, pacientam ir tiesības vēr-
sties Veselības inspekcijā ar iesniegumu 
un maksājumu apliecinošu dokumentu. 
Veselības inspekcija izvērtēs, vai ārstniecī-
bas iestādei ir jāatgriež pacientam veiktā 
maksājuma summa.
Tas attiecas arī uz profilaktisko pārbaužu 
veikšanu – valsts apmaksā ģimenes ārstu 
praksēm noteiktu profilaktisko pārbaužu 
veikšanu, tajā skaitā ikgadējo zarnu vēža 
skrīninga nodrošināšanu pacientiem vecu-
mā no 50 līdz 74 gadiem. 

“Čoma grausts” vai 
“priekšsēža zobs”?

"Ventspilnieks.lv" novēroja, ka ap ēku Vasarnīcu ielā 44 apvilkts 
metāla žogs, un tātad pilsētnieku drošību tā neapdraud. Līdz ar 
to var secināt, ka taisnība drīzāk būs Ventspils pilsētas domes 
Būvniecības administratīvās inspekcijas teiktajam…

Uz kā rēķina Ventspilī samazinājies 
bezdarbs?

VAI TIEŠĀM PATS ZEMĀKAIS?
Saskaņā ar Valsts nodarbinātības aģentū-

ras (VNA) datiem uz 2017. gada jūnija sāku-
mu Ventspilī reģistrētais bezdarba līmenis 
bija 5,9% no visiem ekonomiski aktīvajiem 
cilvēkiem vai 999 cilvēki. Tas ir par 90 cil-
vēkiem mazāk, kā uz 2017.gada 31. martu. 
Visaugstākais bezdarba līmenis Ventspilī 
bija  2010. gada februārī – 14,7% vai 3003 
bezdarbnieki.

Patlaban bezdarba līmenis Ventspilī ir par 
1,5% punktiem zemāks, kā vidēji Latvijā 
(7,4%) un par 2,6% zemāks, kā vidēji 
Kurzemē 9,5%), un tas ir ceturtais viszemā-
kais rādītājs starp  republikas nozīmes pilsē-
tām. VNA Ventspils filiāles datu bāzē šī gada 
jūnijā bija reģistrētas 122 aktuālas vakances. 
Tas nozīmē, ka uz vienu vakanto vietu preten-
dē 8 bezdarbnieki.

CIK BŪS DIVI REIZ DIVI?
Tomēr vienkārša matemātika liedz prie-

cāties par VNA oficiālajiem un Ventspils 
pašvaldības plaši izreklamētajiem skaitļiem. 
Jāatzīmē, ka jebkurai statistikai (pozitīvai 
vai negatīvai) ir savs skaidrojums. Lai atras-
tu šo skaidrojumu, pievērsīsimies Latvijas 
Pilsonības un migrācijas lietu pārvaldes 
(PMLP) informācijai.

Šī struktūra analizē un apkopo mūsu valsts 
iedzīvotāju dinamiku. Un tā: Ventspilī 2012. 
gada sākumā bija 41 998 iedzīvotāji. Pusgada 
laikā iedzīvotāju skaits samazinājās par 261 
cilvēku, bet vēl pēc pusgada – par 306 cilvē-
kiem. Uz 2014. gada sākumu Ventspilī dzīvoja 
vairs tikai 40 679 cilvēki. Ar vienu vārdu sakot, 
jau vairākus gadus nemazinājās iedzīvotāju 
skaita samazināšanās tendences  negatīvais 

vektors. Un patlaban, saskaņā 
ar PMLP datiem ,Ventspilī dzīvo 
39 286 cilvēki. Salīdzinot ar 
2012. gadu mūsu kļuvis mazāk 
par 2 712 cilvēkiem, kas ir 7% 
no visas pilsētas iedzīvotāju 
skaita.

KĀ VISIEM
 „Ventspils nav izņēmums. 

Kā visā Latvijā, tā arī šajā pil-
sētā notiek iedzīvotāju skai-
ta samazināšanās. Iedzīvotāju 
skaita samazināšanās galveno-
kārt saistīta ar nelabvēlīgo eko-
nomisko situāciju. Valstī kopu-
mā un tajā skaitā Ventspilī.  
Piekrītu, šajā pilsētā situācija 
varbūt ir nedaudz labāka, kā 
valstī, bet situāciju kopumā tas 
nemaina”, atzīmēja demogrāfs Ilmārs Mežs.

Pēc viņa vārdiem ekonomikas un darba 
algas pieaugums demogrāfiju  vistiešākā 
veidā var ietekmēt labvēlīgi, jo tikko cilvēks 
sāk saņemt vairāk naudas, viņam zūd motivā-
cija aizbraukt. “To pierāda socioloģisko pētīju-
mu rezultāti. Pirmajā vietā, atbildot uz jautāju-
mu:  “Ja jums piedāvās ilgtermiņa darbu ārze-
mēs, kādi būs trīs galvenie priekšnoteikumi, 
lai piekristu,” atbildes skan: būs lielāki ienāku-
mi, labāki dzīves apstākļi, labāka sociālā poli-
tika,” teica demogrāfs.

KĻŪSIM CITĀDI
Arī otrs mūsu sarunas dalībnieks – Latvijas 

Universitātes profesors Leons Taivāns – pilnībā 
piekrīt šim apgalvojumam. „Latvijā nav reģio-
na, kurā būtu vērojama cita, nevis iedzīvotāju 
skaita samazināšanās negatīvā tendence. Arī 
Ventspils ir to skaitā. Tas skaidrojams ar vis-
pārējo situāciju valstī. Viss virzās uz to, ka pēc 
40 gadiem Latvija sauksies tāpat, taču šeit 
būs pilnīgi cita etniskā un ekonomiskā situāci-
ja. Man nav skaidrs to cilvēku optimisms, kuri 
uzskata, ka šeit būs tāds pats izdzīvotāju skaits 
arī pēc vairākām desmitgadēm. Viss norāda uz 
to, ka emigrācija nesamazinās, bet dzimstība 
nepieaug,” pasvītro L.Taivāns.

Kas attiecas uz Ventspili, tad speciālisti 
uzskata, ka pastāvot šādai tendencei pilsētas 
iedzīvotāju skaits pēc 10-15 gadiem sama-
zināsies vēl par 7-10 tūkstošiem cilvēku un 
būs apmēram 30 000. „Iespējams, šī tenden-

ce vēl palielināsies, ja reģiona vadība neko 
nepasāks, lai apturētu iedzīvotāju aizbraukša-
nu. Bīstamība slēpjas faktā, ka Rīgā cilvēki ne 
tikai brauc projām, bet arī atbrauc. Savukārt 
Ventspilī ja arī kāds atgriežas dzīvot, tad tie 
ir vieninieki, kas zina kādēļ atgriezušies”-  
uzskata demogrāfs.

NOSLĒGTAIS LOKS
Ekonomists Raimons Melnbārdis ir pārlie-

cināts, ka šāda situācija novedīs pie bīstama 
noslēgtā loka. „Jo mazāk cilvēku paliek tajā 
vai  citā pilsētā, jo augstāki nodokļi, mazāki 
ienākumi, ātrāk aug inflācija. Tas noved pie 
vēl lielākas iedzīvotāju skaita samazināša-
nās. Cilvēku dzīves nesakārtotība viņus spiež 
doties uz reģioniem ar augstāku dzīves līme-
ni. Iedomāsimies, ka kaut kas līdzīgs notiks arī 
Ventspilī, un tad cilvēki, kas nevarēs aizbraukt 
ārpus Latvijas, vienalga pārcelsies tuvāk Rīgai, 
kur pastāv vismaz kaut kāda iespēja nopelnīt 
un izdzīvot,” skaidroja R.Melnbārdis.

Pēc viņa vārdiem tās vai citas pašvaldības 
ienākumi neatspoguļo vispārējo šīs pašvaldī-
bas teritorijas iedzīvotāju labklājības līmeni. 
It kā jau Ventspilī viss ir samērā labi. Uz vienu 
iedzīvotāju sanāk 874 eiro. Salīdzinājumā ar 
Rīgu, kur ir 980 eiro, it kā ne sevišķi mazāk. 
„Bet faktiski sakarā ar iedzīvotāju skaita sama-
zināšanos šis rādītājs slīdēs uz leju. Tā ka nav 
par ko priecāties”, nobeidz ekonomists.

Lūk, tad arī sanāk, ka „Pilsēta ar rītdienu!” – 
tas nav par Ventspili. Bet žēl! 
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VENTSPILS IEDZĪVOTĀJI?

Regīna L. 
(friziere, 30 gadi):
Ja sievieti sit ne jau pirmo reizi, tā ir viņas 
problēma. Pareizi saka, ja iesita pirmo 
reizi – viņa ir upuris, bet otro un trešo 
reizi – viņa ir līdzdalībnieks. Vienmēr ir, 
uz kurieni aiziet. Ja neiet projām, tad tas 
nozīmē, ka viss apmierina. Tādām sievie-
tēm vajadzētu iet pie psihologa – ilgi un 
pamatīgi ārstēt kā dvēseli, tā galvu.

Mārtiņš D. 
(autovadītājs, 45 gadi):
Jāsaka, ka tieši par tādām sievietēm, 
kuras sit, pēc tam vēstī kriminālziņās. Šeit 
veidojās situācija – vai nu viņa vīru - var-
māku, vai viņš sievieti. Sievietēm, kamēr 
nav par vēlu, vajadzētu aizdomāties, kas 
viņas sagaida, dzīvojot ar tādu vīru, kurš 
viņas sit.

Zaiga V. 
(kafejnīcas darbiniece, 23 gadi):
Ziniet, ir teiciens – sveša dvēsele ir tumša 
lieta, mēs taču nezinām, kas notiek tās 
vai citas sievietes galvā. Varbūt tā, kuru 
sit, ir pārliecināta, ka nevienam citam, 
izņemot despotu vīru, viņa nav vajadzīga. 
Varbūt viņa ir samierinājusies ar savu lik-
teni. Katrā ziņa tas ir skumji, ka kaut kas 
tāds notiek arī Ventspilī. Te ir grūti kaut ko 
ieteikt, dot padomu.

PROBLĒMA ATTIECAS UZ VISIEM
Vardarbība ģimenē ir ne tikai Ventspils, 

bet arī visas Latvijas problēma. Starpība ir 
tikai faktā, ka vairāk  “paēdušā” un izglīto-
tākā reģionā šī problēma neizpaužas tik asi. 
Speciālisti uzsver, ka vidēji Latvijā no vīra un 
dažkārt arī dēla vardarbības cieš gandrīz katra 
trešā sieviete – 32 %.  Saskaņā ar pētījumu 
rezultātiem, Latvijā katru dienu no vīriešu  
vardarbības  cieš 115 vājā dzimuma pārstā-
ves, kas nozīmē, ka gada laikā katra latviešu 
sieviete cieš no viena vardarbības akta. Pēc 
statistikas datiem Valsts policija katru gadu 
saņem vairāk kā 8 000 izsaukumus uz ģime-
nes konfliktiem – apmēram 24 izsaukumus 
diennaktī. Absolūtā vairākumā gadījumu šie 
izsaukumi saistīti ar  fizisku un arī seksuālu 
vardarbību pret bērniem un sievietēm.

Valsts policijas priekšnieks ģenerālis Ints 
Ķuzis uzsver, ka “vardarbības ģimenē novēr-
šana pret vismazāk aizsargātajiem sabiedrī-
bas locekļiem - bērniem un sievietēm, ir viena 
no policijas profilaktiskā darba prioritātēm. 
Analizējot izveidojušos situāciju, mēs redzam, 
ka policija un arī citas institūcijas nebūt nav 
izdarījušas visu iespējamo, lai paceltu šo prob-
lēmu un sniegtu labāko palīdzības varian-
tu sievietei, kas cietusi no vardarbības, kaut 
arī tas ir mūsu tiešais pienākums. Tādēļ ļoti 
būtiski atrast pašu efektīvāko visu iestāžu, kas 
varētu tieši ietekmēt šo problēmu, darbības 
modeli.” Ģenerālis Ints Ķuzis ir arī „Baltās len-
tītes” (kustības pret vardarbību ģimenē) sūt-
nis Latvijā.

Sit – tātad nemīl
Vardarbība ģimenē ir un joprojām 
paliek aktuāla problēma. Traģiskais 
gadījums ar Ivanu Berladinu lika 
Ventspils iedzīvotājiem no jauna 
atcerēties par despotismu ģimenē, 
no kura visvairāk cieš tieši bērni un 
sievietes. Kā apgalvo speciālisti, šī 
parādība visciešāk iesakņojusies tie-
ši Latvijas reģionos. Tam par iemeslu 
ir labklājības līmenis, kas perifērijā ir 
nesalīdzināmi zemāks nekā Rīgā.

TIPISKS PIEMĒRS
Visļaunāk ar šīm lietām ir Latgalē un 

Daugavpilī. Uz vispārējā fona Ventspils izska-
tās itin labi, tomēr šī problēma skar arī mūsu 
pilsētu. Lūk, tipisks anonīms stāsts, ko pavēstī-
ja ventspilnieks, lūdzot lūdza padomu interne-
ta forumā, kurā „tusējas”  Ventspils iedzīvotāji.

„Vakar satiku savu paziņu un uzreiz pat 
nepazinu – visa seja uzpampusi, lūpa pārsista, 
zilums zem acs. Pajautāju, kas tad viņu tā... 
Saka – piedzēries civilvīrs. Es viņai ieteicu vēr-
sties policijā, aizbraukt uz slimnīcu un piefiksēt 
sasitumus, bet viņa saka: “viņu jau vienalga 
neiesēdinās, bet man pēc tam būs vēl sliktāk”. 
Viņi kopā dzīvo jau piecus gadus, vīrietis viņu 
itin bieži piekauj, bet sievietei nav kur iet, arī 
sūdzēties nav kam. Saka, ka vīrs jebkurā naktī 
var atvest citu sievieti  un viņu nakts vidū 
izmest uz ielas. Lūk tāda dzīve manai pazi-
ņai. Viņas civilvīrs ir kādus 15 gadus vecāks, 
par galvastiesu garāks un krietni dūšīgāks. Un 
kā tikai viņam ceļas roka sist neaizsargātai 
vājai sievietei! Tas ir nelietis, nevis vīrietis. Ja 
nu atrastos kāds, kas viņam atmaksātu ar to 
pašu, lai saprot, ko nozīmē sist sievietei. Bet 
ko jūs šajā sakarā domājiet?”.

KĀDĒĻ NEIET PROJĀM
Cilvēki domā dažādi, bet mēs šo jautāju-

mu uzdevām speciālistiem. „Visvienkāršākais 
veids kā  izvairīties no vardarbības ir – vien-
kārši aiziet projām no varmākas. Bet dzīvē 
visbiežāk notiek otrādi – sieviete dzīvo ar šo 
varmāku kopā, turpinot paciest sitienus un 

pazemojumus. Tam ir vairāki iemesli. Viens 
no galvenajiem – finansiālā atkarība no 
vīrieša. Visbiežāk sievietes sūrojas, ka „nav 
naudas, jo vīrietis alimentus nemaksā; viņa 
nevar iet strādāt, jo ir mazs bērns; man nav 
uz kurieni aiziet, tādēļ ciešos, lai nezaudē-
tu jumtu virs galvas; baidos, ka viņš atņems 
man bērnu/bērnus…” Bet pāri visam jopro-
jām ir cerība, ka “varbūt viss vēl nokārtosies, 
varbūt viņš mani no jauna iemīlēs”. Turklāt 
visai bieži tieši sievietes vecāki ir tie, kas pie-
runā sievieti turpināt dzīvot kopā ar mājas 
despotu, kaut arī zina, ka znots viņu meitu 
sit. Pierunā, ka it kā bērnu dēļ vajagot palikt 
kopā. Un, lai cik dīvaini arī neliktos, neviens 
nepadomā, ka šādos apstākļos auguši bērni, 
pieauguši lielākoties kļūs par tādiem pašiem 
despotiem (vīrieši), vai arī padevīgiem upu-
riem (sievietes) – saka Latvijas psihoterapei-
tu biedrības un Eiropas psihoterapeitu asoci-
ācijas  biedre sertificēta psihoterapeite Aiga 
Abožina.

MEKLĒJIET TIESISKU AIZSTĀVĪBU
Kā pastāstīja Valsts polcijas sabiedrisko 

attiecību nodaļas vadītāja Sigita Pildava, visai 
bieži mājas despotisma upuri tiesībsargājoša-
jās instancēs aizstāvību nemeklē. Šīs sievietes 
uzskata ka neviens jau neticēs, ka vīrs viņas 
piekauj un dažkārt izvaro. Pastāv uzskats, ka 
policija tik un tā nepalīdzēs. Tomēr, tā nebūt 
nav. “Piemēram, 2014.gadā likumdošanas 
līmenī tika pieņemts lēmums par papildināju-
mu likumam, kas paredz tiesisku aizsardzību 
un piespiedu kontroli, aizstāvot pret vardar-
bību, lai kāda tā arī nebūtu – fiziska, seksuā-
la, psiholoģiska vai ekonomiska. Tādā veidā 
policija ir tiesīga līdz 8 stundām liegt iespē-
ju varmākam tikties ar ģimeni. Šajā gadījumā 
despotam nekavējoties jāatstāj dzīvesvieta, 
kurā dzīvo viņa upuris ar bērniem, un noteiktu 
laiku viņam nav tiesības šajā dzīvoklī atgriez-
ties,  tikties ar upuri vai tā tuviniekiem, tajā 
skaitā bērniem. Tas aizliegts arī trešajām per-
sonām, kas tā vai citādi saistītas ar varmāku,” 
skaidroja S.Pildava.

NO POLICIJAS BAIDĀS
Ja upurim nepieciešama tiesiskā aizsardzī-

ba uz ilgāku laiku, tad jāiesniedz tiesā prasība 

par aizlieguma tuvoties termiņa pagarināša-
nu, tajā skaitā arī gadījumos, ja laulība oficiāli 
nav reģistrēta. Šādu iesniegumu tiesa izskata 
vienas darba dienas laikā. „Pašlaik Valsts poli-
cijas uzskaitē ir gandrīz 1 200 cilvēku, attie-
cībā uz kuriem tiesa pieņēmusi lēmumu par 
tiesisku aizsardzību no vardarbības. Tajā pašā 
laikā pagājušajā gadā gandrīz 350 pilngadīgas 
personas, kas cietušas no vardarbības ģime-
nē, saņēma sociālās rehabilitācijas pakalpo-
jumus,” stāsta S.Pildava. Valsts policijā uzsver, 
ka despoti lielākoties bez ierunām izpilda 
policijas lēmumu, jo pretējā gadījumā viņiem 
draud īstermiņa arests.

Ventspilī, Talsu ielā 39 atrodas pašvaldības  
Krīzes centrs. Šajā centrā var vērsties katrs, 
kas cietis no vardarbības. Nevajag no despota 
baidīties. Ar šo briesmīgo parādību jācīnās! 

Tolerance – tas ir socioloģisks termins, kas nozīmē iecietību pret citu pasau-
les uzskatu, dzīvesveidu, uzvedību un parašām. Tolerance – tā ir arī cieņa 
pret citu kultūru, pašizpausmes veidiem un cilvēka individualitātes izpaus-
mēm. Būt tolerantam – tas ir viens no labi audzināta un kulturāla mūsdienu 
cilvēka kritērijiem. Bet tomēr ir viena sfēra, kurā iecietība pagaidām iedzī-
vojas ļoti slikti. Tas attiecas uz cilvēkiem ar lieko svaru – viņiem sabiedrība 
joprojām liek justies nepilnvērtīgiem.

“Bodipozitīvs” mazpilsētā

Kā
ierasts, sievietēm tiek 
vairāk. Piemēram, nav 
daudz tādu, kas vēlētos 
apvainot invalīdu, bet 
miesās pilnīgai sievietei 

pateikt gandrīz tieši sejā kaut ko aizvainojo-
šu (“govs” tas vēl ir pats mīlīgākais variants) 
var pavisam mierīgi.

Lielpilsētās ir vieglāk izvairīties no cilvē-
kiem, kas bojā garastāvokli. Bet nelielā pil-
sētā, kā, piemēram, Ventspils, viss ir kā uz 
delnas. Neglaimojoši komentāri par kādas 
pilsētnieces figūru līdz viņai aizies ar skaņas 
ātrumu. Pat nekādus sešus rokasspiedienus 
nevajadzēs.

“Pēc dzemdībām es krietni pieņēmos 
svarā,” stāsta Olga. „Pastaigājos ar ratiņiem 
pa pilsētu, satiku vairākus paziņas. Burtiski 
visi uzskatīja par savu pienākumu man ieteikt 
steidzīgi novājēt. No sākuma es uztraucos, 

bet pēc tam, uzminiet, ko izdarīju? Ar mīlīgu 
smaidu sejā arī sāku sniegt dažādus pado-
mus. Piemēram, ar taviem trīs matiņiem uz 
galvas gan vajadzētu nēsāt parūku, vai arī – 
ar tādiem zobiem nevajadzētu plati smaidīt, 
un tamlīdzīgi. Pati pilnība piemīt tikai statu-
jām  muzejos, bet dzīvam cilvēkam vienmēr 
atradīsies, kur piesieties. Vajadzētu redzēt 
viņu sejas. Viņi apvainojās. Bet par ko? Es taču 
atmaksāju ar to pašu. Vai man notievēt, vai arī 
nē – tas lai paliek manis pašas ziņā,” atceras 
jaunā sieviete.

Pēdējā laikā ģeometriskā progresijā pieaug 
visdažādākā veida fitnesi un, attiecīgi pieaug 
arī treneru skaits.

 „Man vienmēr izsaukusi izbrīnu šo fitnesa 
guru pašpārliecinātība, tas, ar kādu augstprātī-
bu viņi runā ar cilvēkiem,” savā pieredzē dalās 
Violeta. „Mans vecums tuvojas piecdesmit 
gadiem un es ievēroju, ka locītavas kļūst maz-

kustīgākas. Nolēmu doties uz fitnesa nodarbī-
bām. Izziņai – mans svars ir 75 kg un jebkurā 
gadījumā mani var uzskatīt tikai par nedaudz 
pilnīgu. Manos plānos neietilpa novājēša-
na, es tikai gribēju atgriezt agrāko kustīgu-
mu. Piegāju pie trenera, lai uzdotu dažus jau-
tājumus. Mēs aprunājāmies, viņa teica, ka 
man vajagot ļoti daudz piestrādāt, bet bei-
gās vēl „uzmundrināja”: nu nekas, tādi ļaudis 
arī dzīvo! Tā mani vēl neviens nekad nebija 
pazemojis! Protams, pēc tā visa savu kāju tur 
nespēru,” sašutusi stāsta ventspilniece.

 „Bet mani izbrīna, cik ļoti cilvēkiem “sagro-
zītas” smadzenes. Sanāk, ka mūsdienās slai-
dums ir pats galvenākais, bet sirdsapziņas 
pārmetumus izjūtam tikai tad, ja apēdam 
kādu kūciņu,” saka Lana. „Dzīvs piemērs. 
Vienreiz, atnākot uz darbu, ieraudzīju savu 
jauniņo kolēģi vienās asarās. Iemesls – psei-
dodraudzenes viņu nomelnojušas jaunā kava-
liera acīs. Apmelojušas viņas morālās īpašī-
bas un pie viena pateikušas, ka pēdējā laikā 
viņa kļuvusi resnāka. Un, iedomājieties, mei-
tene lēja gaužas asaras tieši otrā punkta dēļ. 
Lielās bēdas izsauca fakts, ka kādam viņa 
likusies par resnu, bet fakts, ka viņu varētu 
uztvert kā vieglas uzvedības meiteni, neuz-
trauca nemaz,” Lana brīnījās.

Pieņemts uzskatīt, ka bērni ir daudz nežēlī-
gāki par pieaugušajiem. Jaukos skolas gadus 

klasesbiedri bērnam, kurš ar kaut ko atšķiras 
no pārējiem, var pārvērst par īstu elli.

 „Mūsu meita vienmēr bijusi, kā pieņemts 
sacīt, piens un asinis, un viņas iekļauša-
nos bērnu kolektīvā gaidījām ar uztraukumu. 
Varbūt sāks apsaukāt vai kā citādi pazemot?” 
– atceras Diana. „Mēs jau nomācījāmies vai-
rākus gadus un pagaidām nekādu bēdu nebi-
ja.Vai nu meita prata par sevi pastāvēt, vai 
arī vienkārši paveicās ar klasesbiedriem, vai 
arī baumas par bērnu nežēlību ir pārāk pār-
spīlētas. Ceram, ka arī turpmāk viss būs labi. 
Bērni bieži ir gudrāki, nekā mēs par viņiem 
domājam.”

Nogurušas no pazemojumiem un nesa-
sniedzamu standartu uzspiešanas, sievietes 
visā pasaulē pieslienas bodipozitīva kustī-
bai, lai nosargātu tiesības katram cilvēkam 
būt tādam, kāds viņš ir un panāktu cieņpilnu 
attieksmi pret jebkuru ārējo izskatu. Kustības 
devīze ir „Mans ķermenis ir mana darīšana”. 
Pie kam tas ne tuvu nenozīmē, ka jāatsakās 
no sevis pilnveidošanas, izņemot slimīgo tiek-
smi  pārveidot savu ķermeni, novedot sevi 
līdz pilnīgam spēku izsīkumam ar bezgalīga-
jiem treniņiem.

Jāatzīmē, ka bodipozitīvs nav jauna kustība, 
tai ir jau 21 gads. Diemžēl, kā to pierāda vēs-
ture, pagaidām šī kustība attīstās lēni un ar 
grūtībām. 
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 turpinājums no 3. lpp.

“Iespēju robežās sekoju viņu tālākajām gaitām un redzu, 
ka dzīve sakārtojas,” Gizelai par to algā gandarījums, jo hono-
rārus viņa nepieprasa. 

AR KARA KUĢI UZ VĀCIJU     
Vai viņa vajadzības gadījumā var palīdzēt arī pati sev? Jā, 

sieviete atceras, ka reiz laukos nekādi nav varējusi iejūgt 
ratos ķēvīti Volgu, jo tā slējusi galvu augšā un nav ļāvusies 
uzmaukt sakas. “Sāku raudāt un lūgties, lai nedara man pāri, 
ka ir jābrauc. Ko domājies – pēc brīža lopiņš pats pienāk klāt 
un noliec galvu, lai varu uzmaukt sakas,” Plūmiņa, kas toreiz 
vēl bijusi Krūmiņa, smejas, ka ķēvīte lūgumam  noticējusi, bet 
ar citiem dzīvniekiem šādus hipnozes seansus viņa nav atkār-
tojusi.  Gizela stāsta, ka pagaidām pēc pašārstēšanās nav 
vajadzības, veselība turas atbilstoši gadiem. Nedaudz traucē 
ausu vaina, kas iegūta kara laikā pēc Vācijas bēgļu nomet-
nē izslimotā šarlaka jeb skarlatīnas. Nesen bijusi uz laukiem, 
palīdzējusi radiniecei siena talkā un sastiepusi potīti, tāpēc tai 
piebintēts īpašs magnēts, kas noņem sāpes.  

“Pampuma, raugi, nav, jo man jau ir vācieša tievās kājas,” 
Gizela apsteidz neizpratni, skaidrojot, ka viņas astoņpadsmit-
gadīgā māte  Dzidra  Otrā pasaules kara laikā Ventspilī iepa-
zinusies ar vācu kara jūrnieku Hubertu. Attiecībās pieteiku-
sies un dzimusi Gizella, kuru vēlāk krievu ierēdņi dokumentos 
pārkrustījuši par Gizelu. Paredzēdams kara iznākumu, Huberts 
parūpējies par to, lai viņa meitiņas  ģimenei, krievu armijai 
tuvojoties, būtu iespēja ar kara kuģi izbraukt uz Vāciju. Pats 
viņš kritis austrumu frontē. No tuvinieku stāstītā Gizela zina, 
ka sākumā visa ģimene bēgļu nometnē bijusi kopā, bet vēlāk 
meitene un vecmāmiņa attapušās padomju okupācijas zonā,  
bet Dzidra – amerikāņu sektorā. Karam beidzoties, mazmei-
ta un vecmāmiņa ar vilcienu cauri Polijai atvestas uz Latviju, 
bet gadu slēpušās kādās mājās Užavas pagastā, baidoties 
no izsūtīšanas uz Sibīriju. Dzidra pa to laiku satikusi ameri-
kāņu kara jūrnieku, ar kuru vēlāk apprecējusies, pārceļoties 
uz dzīvi ASV. Bet tas noskaidrojies tikai pēc daudziem, dau-
dziem  gadiem, kad Mihails Gorbačovs mazliet pavēris dzelzs 
priekškaru uz Rietumiem. 1985. gadā Gizela saņēmusi uzai-
cinājumu apmeklēt māti, kuru nebija redzējusi vairāk nekā 
četrdesmit gadu. Izrādījies, ka tur ir arī viņas jaunākais brā-
lis Aivars, arī Huberta dēls, par kuru Gizela nav pat nojautu-
si, un vēl pusmāsa, kurai tēvs amerikānis.  Pēc trim gadiem 
braukusi turp vēlreiz, bet vēlmes palikt uz dzīvi svešumā nav 
bijis, arī sadzīvisko atšķirību un valodas grūtību dēļ. Pēc iesak-
ņošanās aizokeāna dzīvē Latvijā savukārt nav gribējusi palikt 
arī Gizelas māte, kaut gan brīvvalsts laikā ciemos uz Ventspili 
braukusi vairākkārt. 

BURAMVĀRDOS NE 
ĻAUNUMU, BET CERĪBU

Padomju laikā Gizela strā-
dājusi vienkāršu darbu uzņē-
mumā “Ventspils koks”, 
pēc tam dažādos amatos 
"Lauktehnikā" un Ventspils 
rajona patērētāju biedrībā. 
Apprecējusies, izaudzināju-
si divus dūšīgus dēlus, no 
kuriem jaunākais kādu laiku 
pat mācījies ASV. 

Mātes aizraušanos ar 

dziedniecību abi uzņemot rezervēti neitrāli, konstatējusi 
Gizela, par to ļaunu prātu uz viņiem neturot. Pēc aiziešanas 
pensijā Gizela šai nodarbei laiku var atlicināt pēc vajadzī-
bas, gan  rēķinoties ar līdzdalību mazmeitiņas un mazdēli-
ņa audzināšanā. Apzinoties savas īpašās spējas, Gizela tomēr 
labprāt pārlasot arī viņai dāvināto ārsta Pētera Apiņa grāma-
tu "Cilvēks', lai apmeklētājiem uzskatāmi parādītu organisma 
uzbūvi un tā kopsakarības ar kaiti, no kuras viņa cietēju gata-
vojas atbrīvot. Vēl viņai uzdāvināta 1931. gadā Aleksandra 
Grinupa redakcijā izdota, ap 1200 lapaspušu bieza grāma-
ta "Veselība leksikons", kas uzieta kādos Ziru pagasta mājas 
bēniņos un bijusi lemta sadedzināšanai.  

“Protams, tagad ārstēšanas iespējas zāļu un aparatūras 
ziņā nav salīdzināmas ar agrākajām, bet arī slimības, ja tā var 
teikt, kļuvušas modernākas un nav tik viegli atpazīstamas. 
Taču, manuprāt, joprojām ir spēkā princips – tici un ceri, ka 
tu vari uzveikt slimību, un tā no tevis patiešām  atkāpsies. Es 
ar labiem vārdiem, stipriem vārdiem un buramvārdiem, caur 
dažādu dabīgu zālīšu ieteikšanu un mazliet maģiskām mani-
pulācijām tieši  to cenšos apmeklētājiem iedvest. Nezīlēju 
uz kārtīm, bet  man ir kāda pateicīga pacienta īpaši gatavots 
svārsts, kurš klienta klātbūtnē sniedz atbildes uz vienkāršiem 
jautājumiem. Paša cilvēka ziņā ir, ticēt tam vai nē, bet parasti 
mana roka nekļūdās. 

CITIEM LĀSTUS NEUZLIEK, PAŠAI NEPIELĪP
Savas nojautas dziedniece pauž arī par starptautiskiem 

notikumiem un lielvalstu līderiem, pēc īpašām turienes 
dabas un sabiedriskās dzīves zīmēm secinot, kāds liktenis 
dažādas valstis un to vadītājus nākotnē piemeklēs. “Par visu 
ļauno vajadzēs samaksāt. Manis tad jau varbūt nebūs, bet tā 
notiks,” katram gadījumam viņa piebilst, ka tie nav lāsti, jo 
tādus viņa principā nevienam neizsaka un neuzliek. Pati no 
lāstiem esot pasargāta  kā bārene un kādā viedā sapnī Dievs 
Gizelai ar altāra gleznā attēlotā svētā tēla starpniecību pazi-
ņojis, ka uzņemas  viņu sargāt. 

Sen aizsāktā kladē dziedniece glabā no Anglijā iznāko-
ša laikraksta izgrieztu  pateicību par  dēla izārstēšanu, tur-
pat lasāmas ar roku rakstītas rindas, kurās teikti paldies par 
atgūto veselību vai gaišreģes norādītajā vietā atrastu nozag-
to mantu. Labi vārdi sacīti, kad viņas pieredze un pūles cil-

vēkus paglābuši no locekļu amputēšanas. Reizēm negaidītu 
pateicību no it kā agrāk  neredzētiem ļautiņiem viņa saņem, 
ierodoties svešā pilsētā vai ciemā, kur, izrādās, dzīvo dzied-
nieces kādreizējie apmeklētāji. Pati sevi par dziednieci saukt 
viņa gan atturas, uzskatot, ka sevi izārstēt (vai postā palaist ) 
var tikai katrs pats. Viņa savu spēju robežās cenšas, lai cilvēks 
notic sev un labajam. Tad tas arī notiks. 

Ar labiem vārdiem, stipriem 
vārdiem un buramvārdiem

Gizelas māte ar vīru amerikāni. 

Pirms kāzām.

Vecmāmiņa  Anna, kurai Gizela pateicīga par stingrību 
audzināšanā.

Gribi normāli dzīvot? Tad nelaid pa durvīm čomus,  
kas pie tevis atnāk ar vodkas vai konjaka buteli!  
Pārej ielas otrā pusē, ja tavs maršruts ved garām laimētavai!
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Kārtējās brīvdienas ir atnākušas. Šoreiz brīvdienās nav sagaidāmas 
motociklu un to vadītāju parādes pa Ventspils ielām un jautras ballī-
tes Piejūras kempingā, jo šie svētki ir pagājuši un atgriezīsies Vents-
pilī pēc gada. Motosaiets “Kurland Bike Meet” ir šovasar atvadījies no 
Ventspils, bet šonedēļ atgriežas kāds cits ikgadējs pasākums Ventspils 
notikumu kalendārā: Ventspilī sabrauc visi aktīvākie nūjotāji (aptuve-
ni 500 dalībnieki), lai piedalītos 8.Vislatvijas nūjošanas festivālā.

Šoreiz nedaudz agrāk nekā iepriekšējos gados, sestdien, 22. jūlijā, plkst. 
12.00 tiks dots starts jau 8.Vislatvijas nūjošanas festivālam. Šovasar nūjošanas 
festivāls notiek “Ziedu zīmē”, līdz ar to festivāla rīkotāji gaidīs nūjotājus ziedu 
tērpos. Kā ierasts, apmēram 20 minūtes pirms starta būs modes skate, ar kolo-
rītāko tērpu apbalvošanu pēc nūjošanas sacensībām. 

Vairāki simti nūjotāji startēs vienā no divām distancēm – 5,3 km vai 10,6 
km. Festivāla organizatori liek akcentu uz to, ka galvenais mērķis ir iemācīt 
cilvēkiem nūjot pareizi. Pirms pasākuma būs iespējams iznomāt nūjošanas 
nūjas, apgūt nūjošanas tehniku, darbosies veselības aleja, kur varēs uzzināt 
daudz interesantu lietu par savu veselību, kā to uzlabot, kā to nostiprināt. Pēc 
sacensībām ap plkst.13.00 dalībniekiem, baudot koncertprogrammu ar grupu 
“Roja”, būs iespējams cienāties ar spēcinošu zupu. Pēc apbalvošanas festivāla 
rīkotāji cienās ar ziedu torti. Kā jau vienmēr tas ir bijis, kūka būs tik liela, lai 
gabals no tās tiktu visiem dalībniekiem. Šogad ir pasūtīta 100 kg smaga torte!

IZAICINI SEVI TRIATLONĀ
Sporta cienītājiem arī svētdiena būs interesanta. Azarts, spēka pārbaude un 

adrenalīns dominēs pie Būšnieku ezera, kur notiks Latvijas čempionāts triat-
lonā standarta distancē. Galvenajā sporta klasē sportisti veiks trīs disciplīnas: 
1,5 km peldēšanu, 40 km riteņbraukšanu un 10 km skriešanu. 

Organizatori īpaši aicina piedalīties ventspilniekus – visus aktīva dzīves 
veida piekritējus, lai startējot Minisprinta distancē izbaudītu šo interesanto 
un daudzpusīgo sporta veidu. Minisprinta klasei būs jāveic 375 m peldus, pēc 
tam 10 km ar velosipēdu pa gludo Talsu ielas asfaltu, bet noslēgumā – 2,5 km 
skriešus. Sporta klasē sacensību sākums plkst. 11.00, Minisprinta klasē – plkst. 
13.50. Normālam, fiziski aktīvam cilvēkam Minisprinta distances paveikšanai 
ir nepieciešamas 40-45 minūtes.

SMILŠU SKULPTŪRAS ROTĀS PLUDMALI
Savukārt kultūras cienītājus Ventspils Zilā karoga pludmalē atkal ieprieci-

nās tradicionālais smilšu skulptoru simpozijs “Zelta smilšu grauds”. 21. un 22. 
jūlijā trešo reizi Ventspils pludmalē pie Dienvidu mola sabrauks mākslinieki, 
lai priecētu pilsētniekus un pilsētas viesus ar vienreizējiem mākslas darbiem, 
kas veidoti no smiltīm un ūdens. Šogad festivāla konkursa tēma ir “Jūras tālas, 
jūras tuvas.”

Šogad, tāpāt kā iepriekšējā gadā, piecas atsevišķas smilšu skulptūras vei-
dos profesionāli mākslinieki – pedagogi no Latvijas. Simpozijs savu kulmi-
nāciju sasniegs sestdienas, 22. jūlija vakarā, kad līdz ar tumsas iestāšanos 
uz izveidotajām smilšu skulptūrām būs vērojamas krāsu un gaismu spēles. 
Rosība pludmalē pie Dienvidu mola norisinās jau no 19. jūlija, kad tēlnieks no 
Holandes sāka veidot Demo skulptūru. 

Tradicionāli “Zelta smilšu grauds” noslēgsies ar Latvijas autoru veidotu uguns-
skulptūru saulrietā. Tas notiks 22. jūlija vakarā ap plkst. 22:00. Šovu papildinās 
muzikāla programma, kurā uzstāsies Ventspils mūziķi – Edvards Grieze ar pava-
došo grupu.

BĒRNĪBAS SVĒTKI
Paši mazākie ventspilnieki sestdien un svētdien Ventspils Kultūras centrā 

svinēs Bērnības svētkus. Šādi svētki Ventspilī notiks jau 17. gadu. Tie ir svētki 
ģimenei, kas rada prieku un bērnības atmiņas bērniem un vecākiem, krustve-
cākiem un mīļajiem līdzcilvēkiem, stāsta svētku rīkotāji. Ar šo dienu krustmā-
te un krustēvs kļūst par svētku gaviļnieka – bērna uzticamajiem draugiem, 
padomdevējiem vai, vienkārši sakot, kļūst par otro māmiņu un tēti.

Savukārt svētdien, 23. jūlijā, plkst. 12:00 Bērnu pilsētiņā un plkst. 15:00 
bērnu parkā “Fantāzija” – vasaras rotaļu piedzīvojumu ballīte. 

Nākamajās brīvdienās Ventspils kļūs par Latvijas jauniešu galvaspilsētu: trīs 
dienas Ventspilī atkal ieradīsies vairāki simti ekstrēmo sporta veidu un ielas 
sporta kultūras cienītāji uz festivālu “Ghetto Games” jeb “GGFEST”, kurā pie-
dalīsies 1300 sportisti no 20 pasaules valstīm, pārstāvot 13 dažādus sporta 
veidus. Vēl pēc nedēļas Ventspilī četras dienas svinēs pilsētas dzimšanas die-
nas svētkus. Ar Ventspils pilsētas svētku programmu var iepazīties pilsētas 
portālā Ventspils.lv. 

Nūjotāju gada 
svētki Ventspilī

I 
epriekšējā rakstā pilsētas vēstures albumu 
atšķīrām, lai palūkotos uz pirmo tvaikoni 
Ventspils ostā un tālaika pilsētas ainavām. 
Arī Anna Brigadere, lai nokļūtu Ventspilī, 
devās ceļā no Rīgas ar pasažieru tvaikonīti. 

Stāstā „Lūcija Dunker”, kas sarakstīts 1898. gadā 
un kura darbība risinās par Krastieni nosauktajā 
Ventspilī, iebraukšanu pilsētā viņa apraksta šādi: 
“Nepatīkama smaka, pa lielākai daļai kuģu īpats 
piedēklis, man dūrās nāsīs, kamēr ausis mieloja 
tvaiku rata troksnis, taktī piebalsots no viļņu šļā-
cieniem gar kuģa sienām. Pa mazo kajītes lodzi-
ņu atspoguļojās tumšzaļganie viļņu vāli bālajā 
rīta gaismā. (...) Varēja jau saredzēt Krastieni. Iz 
zili zaļganām jūras bangām viņa izvijās. Saule no 
tās jau bija aizdzinusi vieglo rīta miglu, un viņa 
mums parādījās vislabākā apgaismojumā. Uz aug-
sta pakalna parādījās sirma, pussagruvusi bruņi-
nieku pils, aptīta un apvīta visapkārt zaļām koku 
virknēm, kuras, zemāku un zemāku kāpdamas,ie-
locījās pilsētā un apvijās sarkanajiem jumtiem 
kā zaļas, platas jostas. Šur tur iezibējās rīta saulē 
spodrie logi baltajās sienās.”

NAMS PILS UN ŪDENS IELU STŪRĪ
Lūk, tik idilliski skaistu un saules apstarotu 

Brigadere ieraudzīja mūsu pilsētu tālajā 1876. gada 
vasaras rītā. Šeit jauniņā Anna mācījās tolaik slave-
najā Ričmana jaunkundzes augstākajā meiteņu skolā 
un palīdzēja māsai un svainim. Daudzus gadus vēlāk, 
atbildot uz Ventspils skolotāja un novadpētnieka 
Jāņa Sviestiņa (kurš vāca materiālus savai grāmatai 
„Ceļvedis pa Ventspili”) vēstuli ar lūgumu pastāstīt 
par vietām, kur rakstniece dzīvojusi, Anna Brigadere 
rakstīja: “Esmu dzīvojusi divās Ventspils ielās. Pirmā 
saucās Pils iela. Mūsu dzīvoklis bija jaunā mūra mājā, 
kur augšējā stāvā atradās viesnīca (...)”.

Interesanti, ka Annas Brigaderes pieminētajā 
viesnīcā jeb viesu namā, visticamāk, dzīvojis arī 
iepriekšējā rakstā pieminētais somu valodnieks 
akadēmiķis Šēgrēns, tikai trīsdesmit gadus agrāk 
(1846). Šis nams Pils un Ūdens ielu stūrī pa pusei 
saglabājies līdz mūsu dienām, kādreiz tas bija divtik 
lielāks un cieši piegūla greznajai ēkai, kur vēl nesen 
atradās Ventspils Mūzikas vidusskola. Par šo namu, 
ko rotā neparasta torņveida izbūve, vecos rakstos 
minēts, ka viesu nama telpās esot spēlēts arī teāt-
ris, bet tikai retais zina, ka 1874. gadā tur notikusi, 
iespējams, pati pirmā teātra izrāde Ventspilī.

PIRMĀ IZRĀDE VENTSPILĪ
To organizējis un vadījis viens no Ventspils 

Latviešu lasīšanas biedrības (Latviešu biedrības 
priekštece) dibinātājiem Jānis Jēka, kurš 1874. gadā 
bijis biedrības priekšsēdētājs. Jēka diezgan bieži 
braukājis uz Rīgu, kur tobrīd latviešu teātris jau 
darbojās pilnā sparā, kļūstot par dedzīgu skatuves 
mākslas pielūdzēju. Kāpēc gan arī Ventspilī nevarētu 

būt latviešu teātris? – tā, domājams, spriedis entu-
ziasma pilnais kungs Jēka. Taču, lai būtu teātris, vis-
pirms vajadzīgas lugas, ko uzvest, tāpēc Jānis Jēka 
kārtējā Rīgas braucienā uzrunājis pašu “latvju teāt-
ra tēvu” Ādolfu Alunānu. Alunānam doma patikusi, 
un viņš iedāvājis teātrmīlim ventspilniekam vairā-
kas nodrukātas (iespiestas) lugas. Nu Jēka savācis 
“aktierus”, pats iejuties režisora lomā un drīz vien 
aicinājis publiku uz izrādi jau minētajā namā. Taču 
lomu tēlotājiem, bez šaubām, trūka pieredzes un 
prasmes grozīties pa “bīni”, lomu tekstus skandinot, 
tāpēc skatītāji visu šo pasākumu uzņēmuši ar lie-
liem smiekliem. Taču Jānis Jēka nav padevies, dre-
sējis savus aktierus vēl sirsnīgāk, un galu galā tau-
tai teātris, saukts par “Jēkas kumēdiņiem” (latvis-
kots vācu vārds “Komodie” vai franču “comedie”), 
pa īstam iepaticies.

VENTSPILS LATVIEŠU TEĀTRIS
Tādi ir Ventspils teātra pirmsākumi. Turpmāk izrā-

des notikušas arī citās telpās līdz Latviešu biedrības 
nama uzcelšanai (1912). Līdz I Pasaules kara sāku-
mam teātra izrādes rīkoja Ventspils skatuves biedrī-
ba, kuras redzamākie darbinieki bija Jānis Turauskis, 
Kārlis Kampars un M. Ozols. Pēc Latvijas neatkarī-
bas proklamēšanas, tikko juku laiki bija beigušies, 
skatuves mākslas entuziasti nodibināja Ventspils 
Teātra sabiedrību, ko materiāli atbalstīja apmēram 
20 vietējās organizācijas, liekot pamatus profesio-
nālam teātrim, kurā darbojās 20–30 cilvēku. Pirmo 
pirmizrādi trupa sniedza 1921. gada 23. oktob-
rī – Gerharda Hauptmaņa „Nogrimušais zvans”. 
Līdztekus aktieriem teātrī darbojās arī koris un 
orķestris 12 cilvēku sastāvā. Pāris gadus vēlāk teātra 
administratīvo vadību uzņēmās tirgotājs un sabied-
riskais darbinieks Fricis Oļekalns, par režisoru uzai-
cināja M. Stūri. 1924. gadā Aspazijas lugas „Sidraba 
šķidrauts” izrādi apmeklēja Valsts prezidents Jānis 
Čakste un vairāki valdības locekļi, kas bija ieradušies 
Ventspilī uz jaunās slimnīcas iesvētīšanu. Jāpiebilst, 
ka 1924./1925. gada sezonā teātris sagatavoja ap 
30 vairākcēlienu lugas un vēl sešus viencēlienus.

1926. gadā tika pieņemti Ventspils Latviešu teāt-
ra statūti. Pēc Stūra aiziešanas par teātra mākslinie-
cisko vadītāju un režisoru kļuva profesionāls aktieris 
Jānis Stakle no Jelgavas. Tolaik teātra izrādes bija ļoti 
pieprasītas un raženi apmeklētas: ja uz parastajām 
izrādēm zālē pulcējās ap 300 skatītāju, tad uz palē-
tināto biļešu vai bērniem domātām izrādēm sanāca 
savi septiņi simti, aizpildot Latviešu biedrības nama 
zāli līdz pēdējam kaktam.

Tā, lūk, trīs kultūras vērtības – somu valodnie-
ku, latviešu rakstnieci un Ventspils teātra dzimšanu 
– apvienojis viens un tas pats nams Pils un Ūdens 
ielas stūrī, kur sensenos laikos atradusies viesnīca. 
Taču turpat tuvumā bijušas arī citas viesnīcas – katra 
ar savu stāstu un likteni. Taču tas jau ir cits stāsts un 
stāstāms nākamajā reizē. 

Annas nams un 
teātra asni Ventspilī

Jādomā, ikviens ventspilnieks, kurš lasījis izcilās latviešu rakstnieces Annas Brigaderes darbus 
un kaut cik iepazinis viņas dzīvesstāstu, zina, ka 1876. gadā Anna, būdama 16 gadus veca, uz 
laiku pārcēlās dzīvot Ventspilī pie vecākās māsas Līzes Preikšātes (vairāk zināma kā Līziņa) un 
viņas vīra, tirgotāja.
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A U N S
Sekmīgi veidosi kontaktus ar cilvēkiem un ir iespējas iegūt 
jaunus paziņas gan lietišķā, gan privātā jomā. Plāni var būt 

samērā ambiciozi, tāpēc tos nepieciešams izvērtēt reāli. Ieklausies 
citu viedoklī, kaut arī liekas, ka pats visu zināt labāk. Piemērots laiks 
tālākam ceļojumam, taču maršruts jāsaplāno rūpīgi.

V Ē R S I S
Vari pievērsties saimniecības darbiem mājās, pārkār-
tot interjeru vai iegādāties jaunu sadzīves tehniku. Taču 

izdevumos esi apdomīgs un ar tēriņiem nepārspīlē. Turklāt necenties 
mājiniekus pārāk enerģiski izrīkot. Darbā nepārstrādājies, nesatrau-
cies par niekiem un velti pienācīgi daudz laika sev.

D V Ī Ņ I
Prāts atvērts zināšanām. Būs vēlme apgūt ko jaunu, redzēt 
citas zemes un paplašināt redzesloku. Lai izbrīvētu kādu 

laiku sev, vajadzēs tikt galā ar daudziem pienākumiem. Darbā ies 
diezgan nemierīgi, jo var mainīties pienākumi un uzdevumi. Dari 
visu nesteidzīgi un bez stresa, kā arī neiesaisties strīdos ar kolēģiem. 

V Ē Z I S
Būsi noskaņots mājās kaut ko mainīt. Par saviem plāniem 
apspriedies ar pārējiem ģimenes locekļiem. Nevajadzētu 

sākt remontu vai risināt ar nekustamo īpašumu un komunālajiem 
dienestiem saistītus jautājumus. Ievēro veselīgu dzīvesveidu un 
izplāno vasaras sezonai atbilstošu ēdienkarti. 

L A U V A
Ienākumi atkarīgi no zināšanām un pieredzes. Ja esi iece-
rējis meklēt jaunu, labāk atalgotu darbu, norādi CV visas 

savas prasmes.  Centies izvirzīties un pakāpties solīti augstāk pa kar-
jeras kāpnēm. Tajā pat laika saudzē enerģiju un nenodarbojies ar lie-
tām, kurās nav atdeves, tā tikai velti izšķiedīsi spēkus.

J A U N A V A
Daudz prieka no ģimenes pasākumiem. Varat kopā paveikt 
kaut ko mājas saimniecībā vai doties pie dabas – ogot, 

sēņot un ievākt krājumus nākamajai ziemai. Iespējama interese par 
dzimtas ciltskoku un pagātni. Jāpievērš uzmanība sirdslietām, pavadi 
pēc iespējas vairāk laika kopā ar savu otro pusīti.

S V A R I
Jāparūpējas par mīļajiem mājiniekiem. It īpaši svarīgi 
uzklausīt savu atvasīšu vēlmes un vajadzības. Ja vēlies 

pārkārtot interjeru vai kaut ko mainīt mājas ikdienas kārtībā, noteikti 
apspriedies ar pārējiem. Ātri orientēsies norisēs un cilvēku nodomos, 
taču turies tālāk arī no nīgriem ļautiņiem, kas nāk ar negatīvismu.

S K O R P I O N S
Var rasties labi peļņas varianti, bet jābūt apdomīgam ar 
finanšu saistībām. Tāpat arī ar vēsu prātu vajadzētu izvēr-

tēt partnerus, ar ko kopā relizēt projektus. Iespējamas neprognozē-
jamas situācijas. Brīvdienas pavadi kopā ar draugiem, bet neiesais-
ties parāk bohēmiskās izklaidēs. Sirdī mīlestība un siltas emocijas. 

S T R Ē L N I E K S
Būsi līdz matu galiņiem darba pienākumos. Pievērsies 
darāmajam ar sirdi un dvēseli, liec lietā savas lieliskās 

prāta spējas un tas vedīs tuvāk panākumiem. Var rasties jauni izaici-
nājumi karjeras jomā. Brīvdienās labi atpūties. Ja ir tāda iespēja, sarī-
ko dārza svētkus vai pusdienas radiem un mīļiem draugiem.

M E Ž Ā Z I S
Daudz pienākumu darbā, kas prasīs enerģiju un koncen-
trēšanos. Tāpat arī mājās darāmā netrūks, gribēsi veikt 

pārkārtojumus un uzlabojumus. Lai mazliet atpūsots no ikdienas pie-
nākumiem, brīvajā laikā dodies izklaidēs, satiecies ar draugiem vai 
apmeklē kultūras pasākumus. Privātajā dzīvē jāgādā par stabilitāti.

Ū D E N S V Ī R S
Būs daudz pienākumu mājās. Vari pievērsties tehniskiem 
darbiem – saremontēt tehniskās ierīces vai elektroinstalāci-

ju. Ja pērc ko jaunu, kārtīgi pārbaudi kvalitāti. Rūpējoties par saviem 
tuviniekiem, ar uzmanību nepārspīlē. Kāds no viņiem var to uzskatīt 
par iejaukšanos privātajā dzīvē.

Z I V I S
Čaklie darbi tiks atalgoti. Iespējami papildus ienākumi 
vai ienesīgi darījumi. Ja strādā algotu darbu, ir vērts ļaut 

priekšniekiem saprast, ka esi pelnījis algas pielikumu. Lai sevi ieprie-
cinātu, atjauno garderobi, nopērc jaunas rotas un palutini sevi ar 
patīkamu ķermeņa kopšanas procedūru – masāžu vai SPA.
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Krustvārdu mīkla

Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe

Pārpublicēta 
no 1936. 
gada 
“Atpūtas”.

LĪMENISKI: 
5. Baiss. 
8. Meža 
zvēriņš. 10. 
Skaņu tonis. 
11. Sakarsēts 
šķidrums. 12. 
Bebru suga. 
13. Dienvidu 
vējš. 14. 
Skaņu tonis. 
15. Ārvalsts 
nauda. 17. 
Apledojums. 
19. Prasība 
atkārtot. 
21. Peļņas 
uzņēmums. 
23. Ieroču 
fabrika. 
24. Gaisa 
satiksmes 
sabiedrība. 
25. Metala 
apzīmējums 
ķīmijā. 26. Dievēklis. 29. Sengrieķu varonis. 30. Stacija Kurzemē.
STATENISKI:  1. Saldums. 2. Ieroču šķira. 3. Grāmatas daļa. 4. Palmu degvīns. 6. Skaņu grafika. 
7. Radinieks. 8. Kurorts Francijā. 9. Sila puķe. 16. Novērtējums. 18. Ogas. 19. Insekts. 20. Matu 
sakārtojums. 22. Krājums. 27. Naudas vienības apzīmējums. 28. Elementa apzīmējums ķīmijā.

Iepriekšējās krustvārdu mīklas atrisinājums
LĪMENISKI: 1. Filma. 5. Amoks. 9. Er. 10. Ido. 11. Ēnas. 12. Barka. 14. Tu. 15. Un. 16. Skauts. 18. Harara. 19. Sakta. 20. 
Si. 24. Cālis. 27. Sinode. 30. Eneida. 32. Oma. 33. Nn. 34. Au. 35. Aka. 36. Tečs. 38. Sigma. 39. Sinto.
STATENISKI:  1. Febs. 2. Iraka. 3. Mikus. 4. Adatas. 5. Anta. 6. Mauri. 7. Os. 8. Sēna. 13. Ra. 15. Urā. 17. Skice. 18. Haile. 
21. Pinnes. 22. Cimdi. 23. Po. 25. Senči. 26. Oda. 27. Sods. 28. Na. 29. Dēka. 31. Auto. 37. Sn.

Zīm
ējum

s: Zem
gus

Karikatūra

FAKTS: pusgadu mocītā, samocītā un izmocītā valsts nodokļu sistēmas reforma ir nonākusi savā 
noslēguma fāzē. Un drīz par to būs jābalso 100 Latvijas gudrajām galvām Jēkaba ielas namā galvaspil-
sētā. Viens no nodokļu reformas punktiem neizmērojamā budžeta cauruma lāpīšanai ir sevišķi satrau-
cošs. Īpaši nevalstiskajām organizācijām, kultūras, sporta un labdarības apvienībām, dažādām bied-
rībām, kurās apvienojušies invalīdi, pensionāri, dažādu slimību mocītie, dzīvnieku mīļotāji un dzīves 
pabērnu aizstāvji. Proti, runa ir par likumā iestrādāto punktu – vairs nepiešķirt nodokļu atvieglojumus 
uzņēmumiem, kas ziedo labdarībai vai atbalsta kultūras, sporta un izglītības pasākumus. Valsts, kura 
pati netiek galā ar visu augstāk minēto cilvēku grupu dzīves un darbības nodrošināšanu, atņem vienī-
go “bonusu” tiem, kuri gatavi palīdzēt. Tas viss tikai tāpēc, lai nodrošinātu īstermiņa mērķi – aizlāpīt 
kārtējo caurumu budžetā un nodrošinātu nodokļu ienākumus jebkuriem līdzekļiem, burtiskā nozīmē – 
ejot pār līķiem. Varbūt vajag nodibināt kādu Vispasaules deputātu sapņu realizācijas biedrību? Un tad 
caur to mēģināt vest lēmējus Saeimas namā pie prāta?



ОВЕН
Вы будете успешно устанавливать контакты с людьми. Появится возмож-
ность завести знакомства как в деловой, так и в частной сфере. Ваши 

планы могут оказаться достаточно амбициозными, поэтому необходимо оценить, 
насколько они реальны. Прислушайтесь к мнению окружающих, несмотря на то, 
что кажется, будто вы все знаете лучше других. Подходящее время для дальнего 
путешествия, но необходимо тщательно спланировать маршрут. 

ТЕЛЕЦ
Вы можете заняться хозяйственными делами, поменять интерьер или 
приобрести новую бытовую технику. Однако в тратах будьте осмо-

трительны, не преувеличивайте свои финансовые возможности. Старайтесь не 
командовать своими домашними слишком уж энергично. На работе не перетруди-
тесь, не расстраивайтесь по пустякам и уделяйте достаточно внимания собствен-
ным нуждам. 

БЛИЗНЕЦЫ
Ваш разум открыт всему неизведанному. Вас посетит желание освоить 
что-нибудь новое, увидеть другие страны и расширить кругозор. Чтобы 

освободить некоторое время для себя, придется справиться с множеством обя-
занностей. На работе достаточно беспокойный период, так как могут поменяться 
поставленные задачи. Делайте все не спеша и без стресса, а также не ввязывай-
тесь в ссоры с коллегами. 

РАК
Вам захочется что-то поменять в собственном доме. Однако хорошо 
бы свои планы обсудить с другими членами семьи. Не следует начи-

нать ремонт или решать вопросы, связанные с недвижимым имуществом и комму-
нальными службами. Придерживайтесь здорового образа жизни и составьте меню, 
соответствующее летнему сезону. 

ЛЕВ
Ваши доходы зависят от знаний и опыта. Если вы настроены искать 
новую работу с большей зарплатой, укажите в CV все свои навыки. 

Постарайтесь продвинуться хоть на ступеньку вверх по карьерной лестнице. В то 
же время берегите энергию и не занимайтесь тем, что не приносит отдачи, иначе 
лишь понапрасну потратите силы. 

ДЕВА
Много радости вам доставят семейные мероприятия. Вы можете вместе 
заняться домашними делами или отправиться на природу – собирать 

ягоды, грибы и сделать запасы на зиму. Возможно, в этот период у вас возникнет 
интерес к своему генеалогическому древу и прошлому. Обратите больше внимания 
на дела сердечные, как можно больше времени проводите с любимым человеком. 

ВЕСЫ
Позаботьтесь о своих близких. Особенно важно выслушать детей, 
узнать, каковы их желания и потребности. Если вам захочется что-то 

поменять в интерьере или привычном распорядке дня, обязательно обсудите это с 
остальными. Вы будете быстро ориентироваться в событиях и замыслах окружаю-
щих, но держитесь подальше от ворчунов, которые настроены негативно. 

СКОРПИОН
Могут появиться хорошие возможности для заработков, однако нужно 
быть осмотрительным в вопросах финансовых обязательств. Также 

необходимо трезво оценивать партнеров, с которыми вы собираетесь реализовать 
проекты. Возможно возникновение непрогнозируемых ситуаций. Выходные прове-
дите с друзьями, но в слишком богемных развлечениях лучше не участвовать. В 
вашей душе – любовь и теплые чувства. 

СТРЕЛЕЦ
Вы будете по уши в работе. Выполняйте поставленные задачи с 
душой, задействуйте свои прекрасные умственные способности, и это 

приблизит вас к достижениям в профессиональной сфере. Судьба может бросить 
вызов в области карьеры. В выходные звезды советуют хорошенько отдохнуть. 
Если у вас есть такая возможность, устройте пикник или обед для родственников 
и близких друзей. 

КОЗЕРОГ
На работе вас ожидает множество обязанностей, которые потребуют 
вашей энергии и умения концентрироваться. Дома также вы не сможе-

те пожаловаться на отсутствие забот, захочется сделать перестановку и произве-
сти определенные улучшения. Постарайтесь немного отдохнуть от рутинных дел 
и в свободное время отправьтесь развлечься, встретьтесь с друзьями или посе-
тите культурные мероприятия. В личной жизни не лишним будет позаботиться о 
стабильности. 

ВОДОЛЕЙ
Вас ожидает выполнение домашних обязанностей. Хорошо заняться 
починкой техники – исправить различные устройства или решить про-

блемы с электроинсталляцией. Если покупаете что-то новое, обязательно проверь-
те качество товара. Не переусердствуйте с заботой о близких: кто-то из них может 
счесть это вмешательством в личную жизнь. 

РЫБЫ
Ваши старания будут вознаграждены. Возможен дополнительный 
доход и прибыльные сделки. Если вы наемный работник, то стоит дать 

понять начальству, что вы заслужили прибавку к зарплате. Порадуйте себя, обно-
вите гардероб, приобретите новые украшения и побалуйте себя приятной процеду-
рой по уходу за телом – массажем или SPA.
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ГО
РО
СКОП  
21.07.–27.07.2017.

Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 

Ответы: 

ФАКТ: мученная-перемученная в течение полугода и наконец вымученная реформа государственной 
налоговой системы вошла в свою завершающую фазу. И скоро по ней придётся голосовать 100 самым 
умным головам Латвии в доме на улице Екаба, в столице нашего государства.  Очень тревожным явля-
ется один из пунктов налоговой реформы для латания дыр неизмеримого бюджета.  Особенно для него-
сударственных организаций, организаций культуры, спорта и благотворительных организаций, для раз-
личных обществ, в которых объединились инвалиды, пенсионеры, люди, страдающие различными 
заболеваниями, любители животных и защитники пасынков жизни. А именно – речь идёт о включенном 
в закон пункте – больше не будут предоставляться льготы по налогам предприятиям, которые жертвуют 
на благотворительность, или поддерживают культурные, спортивные и образовательные мероприятия.    
Государство, которое само не справляется с обеспечением жизни и деятельности всех вышеперечислен-
ных групп людей, отнимает единственный “бонус» у тех, кто готов помогать, чтобы обеспечить дости-
жение краткосрочных целей – заделать очередную брешь в бюджете и обеспечить доходы по налогам 
любыми средствами, в буквальном смысле – идя по трупам.  Может быть нужно создать какое-нибудь 
Всемирное общество по реализации фантазий депутатов? И тогда через него пытаться призвать к разу-
му законодателей в здании Сейма? 
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В 
предыдущем номере мы открыли исто-
рический альбом, чтобы узнать о первом 
пароходе, прибывшем в Вентспилсский 
порт, и полюбоваться городским пейза-
жем того времени. Анна Бригадере, чтобы 

оказаться в Вентспилсе, тоже отправилась в путь 
из Риги на пассажирском пароходике. В рассказе 
«Луция Дункер», который был написан в 1898 году и 
действие которого происходит в Вентспилсе, назван-
ном Крастиене, въезд в город она описывает так: 
«Неприятный запах, частый корабельный спутник, 
бил мне в ноздри, в то время как ухо ласкал шум 
пароходного колеса, в такт которому бились волны 
о борт парохода. В маленьком окне каюты отража-
лись темные, зеленоватые валы в бледном утреннем 
свете. (...) Уже можно было разглядеть Крастиене. 
Он был словно рожден сине-зеленым морским при-
боем. Солнце успело изгнать отсюда легкую утрен-
нюю мглу, и он предстал перед нами в самом хоро-
шем освещении. На высоком холме появился седой, 
полуразвалившийся рыцарский замок, опоясанный, 
обвитый кругом зелеными рядами деревьев, которые, 
спускаясь все ниже и ниже, извилистой лентой вели 
в город, словно зеленые, широкие пояса огибая крас-
ные крыши. Кое-где сверкали в свете утреннего солн-
ца блестящие окна в белых стенах». 

ДОМ НА УГЛУ УЛИЦ ПИЛС 
И УДЕНС 

Вот таким идиллически прекрасным, освещенным 
солнцем А. Бригадере увидела наш город летом дале-
кого 1876 года. Здесь молоденькая Анна училась в 
известной в то время Высшей школе для девушек мисс 
Ричман и помогала сестре и ее мужу. Многие годы спу-
стя, отвечая на письмо вентспилсского учителя и кра-
еведа Яниса Свиестиньша (который собирал матери-
алы для своей книги «Путеводитель по Вентспилсу») 
с просьбой рассказать о местах, в которых жила писа-
тельница, Анна Бригадере писала: «Я жила на двух 
улицах в Вентспилсе. Первая называлась улица Пилс. 
Наша квартира была в новом каменном доме, на верх-
нем этаже которого находилась гостиница (...)».

Интересно, что в гостинице, или гостевом доме, 
о котором пишет Анна Бригадере, вероятнее всего, 
жил и упоминавшийся в нашем предыдущем истори-
ческом очерке финский языковед, академик Андреас 
Иоганн Шегрен, только тридцатью годами ранее (в 
1846-м). Этот дом на углу улиц Пилс и Уденс напо-
ловину сохранился до наших дней; когда-то он был 
в два раза больше и плотно примыкал к роскошному 
зданию, где еще недавно находилась Вентспилсская 
музыкальная средняя школа. В исторических источни-
ках сказано, что в гостевом доме играли театральные 
сцены, но лишь немногие знают, что в 1874 году там 
состоялось самое первое театральное представление 
в Вентспилсе. 

ПЕРВЫЙ СПЕКТАКЛЬ 
В ВЕНТСПИЛСЕ

Представление организовал один из основателей 
Вентспилсского латышского общества чтения, являв-
шегося предвестником Латышского общества, Янис 
Ека. В 1874 году он был его председателем. Ека 
часто ездил в Ригу, где в то время латышский театр 
уже работал на полную мощность, и стал страстным 
поклонником сценического искусства. Почему бы и в 

Вентспилсе не организовать латышский театр, поду-
мал господин Ека, полный энтузиазма. Однако для 
того, чтобы был театр, сначала необходимы пьесы, 
которые можно поставить, поэтому Янис Ека во время 
очередной поездки в Ригу обратился к самому «отцу 
латышского театра» Адольфу Алунану. Алунану эта 
мысль понравилась, и он подарил вентспилсскому теа-
тралу несколько напечатанных пьес. И вот Ека собрал 
«актеров», сам взялся за роль режиссера и вскоре 
уже пригласил публику на представление в упомяну-
том доме. Однако актерам, без сомнения, не хватало 
опыта и умения держаться на сцене, произнося поло-
женные по роли тексты, поэтому зрители восприняли 
все это мероприятие со смехом. Однако Янис Ека не 
сдался, он от души взялся за подготовку своих актеров, 
и, в конце концов, театр, названный «Jēkas kumēdiņi» 
(«Комедии Еки» –латышский вариант немецкого слова 
«кomodie» или французского «comedie»), народу по-на-
стоящему пришелся по душе. 

ВЕНТСПИЛССКИЙ 
ЛАТЫШСКИЙ ТЕАТР

Таковы были зачатки театра в Вентспилсе. Затем 
представления проходили и в других помещениях до 
постройки Дома Латышского общества в 1912 году. До 
начала Первой мировой войны театральные представ-
ления устраивало Вентспилсское сценическое обще-
ство, наиболее заметными деятелями которого были 
Янис Тураускис, Карлис Кампарс и М. Озолс. После 
провозглашения независимости Латвии, как только 
закончилось смутное время, энтузиасты сценического 
искусства основали Вентспилсское театральное обще-
ство, которое материально поддерживали около 20 
местных организаций, закладывая основу для профес-
сионального театра, в котором работали 20–30 чело-
век. Первую премьеру труппа дала 23 октября 1921 
года – «Потонувший колокол» Герхарда Гауптмана. 
Помимо актеров, в театре были также хор и оркестр из 
12 человек. Несколькими годами позднее администра-
тивную работу в театре взял на себя торговец и обще-
ственный деятель Фрицис Олекалнс, в качестве режис-
сера пригласили М. Стуриса. В 1924 году спектакль по 
пьесе Аспазии «Серебряное покрывало» посетил пре-
зидент страны Янис Чаксте и члены правительства, 
которые прибыли в Вентспилс на освящение новой 
больницы. Нужно добавить, что за сезон 1924/1925 гг. 
театр подготовил около 30 пьес в несколько актов и 
шесть одноактных. 

В 1926 году были приняты статуты Вентспилсского 
латышского театра. После ухода Стуриса художествен-
ным руководителем и режиссером театра стал профес-
сиональный актер Янис Стакле из Елгавы. В те вре-
мена театральные представления были очень востре-
бованными и хорошо посещались; если на обычные 
представления в зале собиралось около 300 зрителей, 
то на детские спектакли или представления по более 
низкой цене приходило около 700 человек, полностью 
заполняя Дом Латышского общества. 

Вот так этот дом на углу улиц Пилс и Уденс, в кото-
ром в давние времена находилась гостиница, связан 
с тремя событиями в культурной жизни – посещени-
ем финского языковеда, биографией латышской писа-
тельницы и зарождением театра в Вентспилсе. Однако 
неподалеку находились и другие гостиницы – у каждой 
из них своя история. Но это уже повод для другой бесе-
ды… 

Вот и наступили очередные выходные. На этот раз не будет парада мото-
циклистов по вентспилсским улицам и веселой вечеринки в Приморском 
кемпинге, этот праздник вернется в город через год. Мотослёт «Kurland 
Bike Meet» нынешним летом попрощался с Вентспилсом, но на этой неде-
ле возвращается другое ежегодное мероприятие: в Вентспилс съезжаются 
самые активные приверженцы скандинавской ходьбы (около 500 участни-
ков), чтобы поучаствовать в 8-м Вселатвийском фестивале по скандина-
вской ходьбе. 

В Вентспилсе – фестиваль 
скандинавской ходьбы

В этом году несколько раньше, чем в предыдущие, в субботу, 22 июля, в 
12:00 будет дан старт уже 8-му Вселатвийскому фестивалю по скандина-
вской ходьбе. Праздник пройдет «под знаком цветов», поэтому организаторы 
ожидают увидеть участников в одежде с использованием цветочных моти-
вов. Как обычно, примерно за 20 минут до старта состоится модный показ, 
по окончании соревнований обладатель самого колоритного костюма полу-
чит приз. 

Несколько сотен спортсменов стартуют на одной из двух дистанций – 5,3 
км или 10,6 км. Организаторы фестиваля подчеркивают, что основная цель – 
научить людей заниматься скандинавской ходьбой правильно. Перед меро-
приятием можно будет взять в аренду палки, освоить технику скандинавской 
ходьбы, будет действовать аллея здоровья, где представится возможность 
узнать много интересного о своем здоровье и получить советы, как его улуч-
шить, укрепить. После соревнований, около 13:00, участники, наслаждаясь 
концертной программой с группой «Roja», смогут отведать укрепляюще-
го супа. После награждения устроители фестиваля предложат гостям цве-
точный торт – в этом году заказан стокилограммовый, чтобы хватило всем 
участникам! 

БРОСЬ СЕБЕ ВЫЗОВ В ТРИАТЛОНЕ
Для любителей спорта и воскресенье будет интересным. Азарт, проверка 

силы и адреналин будут доминировать возле озера Бушниеку, где пройдет 
чемпионат Латвии по триатлону на стандартной дистанции. В высшем спор-
тивном классе спортсмены будут состязаться в трех дисциплинах: плавание 
– 1,5 км, велогонка – 40 км и кросс – 10 км.   

К участию приглашаются все вентспилчане – любители активного обра-
за жизни. Стартуя на дистанции мини-спринта, вы сможете насладить-
ся этим интересным и многообразным видом спорта. Участников в классе 
мини-спринта ожидает плавание – 375 м, велогонка по гладкому асфаль-
ту на улице Талсу – 10 км, и в заключение кросс – 2,5 км. В спортивном 
классе начало соревнований – в 11:00, в классе мини-спринта – в 13:50. 
Обычный, физически активный человек преодолевает подобную дистанцию 
в мини-спринте в среднем за 40–45 минут.  

ПЕСЧАНЫЕ СКУЛЬПТУРЫ УКРАСЯТ ПЛЯЖ
В свою очередь, ценителей культуры на вентспилсском пляже Синего 

флага вновь порадует традиционный симпозиум по песчаной скульптуре 
«Zelta smilšu grauds». 21 и 22 июля в третий раз на вентспилсском пляже 
возле Южного мола соберутся художники, чтобы порадовать горожан и 
гостей города уникальными работами, которые созданы из песка и воды. В 
этом году тема конкурса фестиваля – «Моря дальние, моря близкие». 

В этом году, как и в прошлом, пять отдельных песчаных скульптур изгото-
вят профессиональные художники – педагоги из Латвии. Своей кульминации 
симпозиум достигнет в субботу вечером, 22 июля, когда с наступлением тем-
ноты на песчаных скульптурах можно будет наблюдать игру красок и света. 
Начало мероприятию положено уже 19 июля, когда скульптор из Голландии 
начал создавать демо-скульптуру. 

Традиционно «Zelta smilšu grauds» завершится созданием латвийскими 
авторами огненной скульптуры на закате солнца. Это произойдет 22 июля, 
около 22:00. Шоу дополнит музыкальная программа, в которой будут участво-
вать вентспилсские музыканты – Эдвардс Гриезе в сопровождении группы. 

ПРАЗДНИК ДЕТСТВА
Самых маленьких вентспилчан в субботу и воскресенье в Вентспилсском 

культурном центре ожидает Праздник детства. Мероприятие пройдет в 
Вентспилсе уж в 17-й раз. Это праздник для семьи, который дарит радость 
и детские воспоминания детям и родителям, крестным родителям и близким 
людям, говорят устроители. С этого дня крестная мать и крестный отец ста-
новятся верными друзьями и советчиками своего крестника, проще говоря, 
его вторыми мамой и папой. 

В воскресенье, 23 июля, в 12:00 в Детском городке и в 15:00 в детском 
парке «Фантазия» – летняя приключенческая вечеринка. 

В следующие выходные Вентспилс станет молодежной столицей Латвии: 
на три дня в городе вновь соберутся несколько сотен почитателей экстре-
мальных видов спорта и уличной культуры на фестиваль «Ghetto Games», 
или «GGFEST», в котором примут участие 1300 спортсменов из 20 стран, 
представляющие 13 видов спорта. Еще через неделю в течение четырех 
дней Вентспилс будет праздновать день рождения города. С программой 
этого праздника можно ознакомиться на городском портале Ventspils.lv. 

«Дом Анны» и зачатки 
театра в Вентспилсе

Надо полагать, каждый вентспилчанин, который читал произведения выдающейся латышской писатель-
ницы Анны Бригадере и хоть сколько-нибудь знаком с ее биографией, знает, что в 1876 году она, шестнад-
цатилетней девушкой, на время перебралась в Вентспилс к своей старшей сестре Лизе Приекшате (более 
известной как Лизонька) и ее мужу, бывшему купцом. 
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Хочешь жить нормально? Так не пускай к себе приятелей с 
бутылкой водки или коньяка! Переходи на другую сторону 
улицы, если твой путь лежит мимо игорного заведения!

которые не хотели раскрывать свои проблемы медикам. 
«В пределах возможностей я слежу за их дальнейшей судь-

бой и вижу, что дела наладились», – вознаграждением Гизеле 
служит чувство удовлетворения, так как гонораров она не 
просит. 

НА ВОЕННОМ КОРАБЛЕ В ГЕРМАНИЮ 
Может ли она в случае необходимости помочь и себе? Да, 

женщина вспоминает, как однажды в деревне никак не могла 
запрячь кобылу Волгу, потому что та поднимала голову вверх 
и не давала надеть хомут. «Я начала плакать и просить, чтобы 
она меня не обижала, потому что нужно ехать. И что ты дума-
ешь – через мгновение кобыла сама подходит и склоняет голо-
ву, чтобы я надела на нее хомут», – Плуминя, которая тогда 
была Круминя, смеется, что кобыла отозвалась на ее просьбу, 
но с другими животными такие сеансы гипноза она не повторя-
ла. Гизела говорит, что пока в самолечении нет необходимости, 
здоровье – в соответствии с возрастом. Есть небольшие про-
блемы с ухом, которые возникли после того, как она переболе-
ла скарлатиной в немецком лагере беженцев. Недавно была 
в деревне, помогала родственнице запасать сено и потянула 
лодыжку, поэтому воспользовалась особым магнитом, который 
снимает боль. 

«Видишь, не распухла, ведь у меня «немецкие» тонкие 
ноги», – Гизела предвосхищает мой вопрос и рассказывает, что 
ее восемнадцатилетняя мать Дзидра во время Второй Мировой 
войны познакомилась в Вентспилсе с немецким военным моря-
ком Хубертом. В результате этих отношений родилась Гизелла, 
которую позднее русские чиновники в документах перекре-
стили в Гизелу. Предвидя, каков будет исход войны, Хуберт 
позаботился о том, чтобы у семьи его доченьки с приближе-
нием русской армии была возможность на военном корабле 
выехать в Германию. Сам он погиб на восточном фронте. Из 
рассказов близких Гизела знает, что сначала вся семья была 
вместе в лагере беженцев, а позднее девочка и ее бабушка 
оказались в зоне советской оккупации, а Дзидра – в американ-
ском секторе. По окончании войны внучка с бабушкой на поез-
де через Польшу были привезены в Латвию, затем год прята-
лись в одном из домов в Ужавской волости, так как боялись, 
что будут высланы в Сибирь. Дзидра встретила американского 
военного моряка, с которым впоследствии они поженились и 
перебрались жить в США. Но это выяснилось лишь по проше-
ствии многих лет, когда Михаил Горбачов немного приподнял 
железный занавес на Запад. В 1985 году Гизела получила при-
глашение навестить мать, которую не видела более сорока лет. 
Оказалось, что там же живет ее младший брат Айварс, также 
сын Хуберта, о существовании которого Гизела даже не предпо-
лагала, и сестра, у которой отец – американец. Через три года 
она вновь поехала туда, но остаться жить на чужбине желания 
не возникло, в том числе, из-за бытовых различий и языкового 
барьера. Пустив корни за океаном, ее мать не захотела жить в 
Латвии, хотя в гости в Вентспилс за время существования неза-

висимого государства ездила 
неоднократно. 

ЗАГОВОР НЕСЕТ НЕ 
ЗЛО, А НАДЕЖДУ

В советское время Гизела 
была простым работником на 
предприятии «Ventspils koks», 
затем трудилась в различных 
должностях в Сельхозтехнике 
и Обществе потребите-
лей Вентспилсского района. 
Вышла замуж, вырастила 
двоих сыновей, младший их 
которых какое-то время даже 

Словом добрым, словом 
крепким, заговором…

учился в США. К увлечению матери целительством оба отно-
сятся сдержанно-нейтрально, но Гизела на них не обижается. 
После ухода на пенсию она может уделить этому внимание по 
необходимости, одновременно участвуя и в воспитании внуч-
ки и внука. Осознавая, что наделена особыми способностями, 
Гизела с удовольствием перечитывает подаренную ей книгу 
Петериса Апиниса «Человек», чтобы посетителям наглядно 
продемонстрировать строение организма и взаимосвязи в слу-
чае заболевания, от которого она готовится человека освобо-
дить. Еще ей подарили изданную в 1931 году книгу «Лексикон 
здоровья» под редакцией Александра Гринупса – книгу толщи-
ной в 1200 страниц нашли на чердаке дома в волости Зиру и 
хотели ее сжечь. 

«Конечно, сейчас возможности лекарственного лечения и 
аппаратуры не идут ни в какое сравнение с теми, что были 
когда-то, тем не менее, и болезни, если так можно выразить-
ся, стали более современными, их не так легко распознать. 
Однако, как мне кажется, все еще в силе принцип: верь и надей-
ся, что ты можешь победить болезнь, и она действительно 
отступит. Именно это я стараюсь внушить своим посетителям 
при помощи добрых слов, заговоров, иногда крепкого слова, 
а также различных природных лекарств и небольших магиче-
ских манипуляций. Не гадаю на картах, но у меня есть маятник, 
изготовленный одним благодарным клиентом, который в при-
сутствии посетителя дает ответы на интересующие простые 
вопросы. Человеку самому решать, верить или нет, но обычно 
моя рука не ошибается. 

ПРОКЛЯТИЙ НЕ НАСЫЛАЕТ И НЕ БОИТСЯ
Целительница высказывает свои предчувствия относитель-

но международных событий и лидеров крупных государств, по 
особым знакам в природе и общественной жизни делая выво-
ды, какая судьба ожидает различные государства и их руково-
дителей в будущем. «За все зло нужно будет расплачиваться. 
Меня тогда уже не будет, но это произойдет», – на всякий слу-
чай она добавляет, что это не проклятья, которые она в прин-
ципе ни на кого не насылает. Сама она от проклятий, по ее сло-
вам, защищена как сирота, и в одном вещем сне Господь ска-
зал Гизеле при помощи святого образа на алтарной картине, 
что будет ее хранить. 

В старой тетрадке целительница хранит вырезку из англий-
ской газеты, в которой – благодарность за то, что она выле-
чила ребенка, здесь же – благодарности за восстановленное 
здоровье или найденные благодаря способностям ясновидя-
щей украденные вещи. Слова благодарности и за то, что опыт 

и усилия Гизелы помогли людям избежать ампутации. Иногда 
неожиданную признательность она получает, приехав в чужой 
город или поселок, где, оказывается, живут бывшие посетители 
целительницы. Хотя сама она воздерживается от того, чтобы 
называть себя так. Гизела убеждена, что только сам человек 
может решить свою судьбу. Она в пределах своих возможно-
стей старается, чтобы человек поверил в хорошее. Тогда так и 
случится. 

Мать Гизелы с американским мужем.
Бабушка Анна, которой Гизела благодарна за строгое  
воспитание.

До свадьбы.
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ВЕНТСПИЛСА?

ПРОБЛЕМА КАСАЕТСЯ ВСЕХ
Насилие в семье – это проблема не только 

Вентспилса, но и всей Латвии. Разница лишь 
в том, что в более «сытом» и образованном 
регионе она не столь остра. Но, как утвержда-
ют специалисты, в среднем в Латвии насилию 
со стороны супруга и даже сыновей подверга-
ется каждая третья женщина – 32%. Вообще 
же, согласно исследованиям, в Латвии еже-
дневно от насилия со стороны мужчин стра-
дают 115 представительниц слабого пола с 
учетом, что в течение года против каждой из 
латвийских женщин совершается один насиль-
ственный акт. Согласно статистике, ежегодно в 
Госполицию поступают более 8 000 вызовов 
на семейные конфликты – это около 24 в сутки. 
В абсолютном большинстве случаев они свя-
заны с насилием над детьми и женщинами как 
физическим, так и сексуальным.

 «Предотвращение насилия в семье в отно-
шении к менее защищенным представите-
лям общества – женщинам и детям – это 
одно из приоритетных направлений профи-
лактической работы полиции. Анализируя соз-
давшуюся ситуацию, мы видим, что поли-
ция или другие институции не сделали все 
возможное, чтобы понять проблему и предо-
ставить лучший вариант помощи пострадав-
шей от насилия женщине, хотя это наша пря-
мая обязанность. Поэтому очень важно найти 
самую эффективную модель деятельности 
всех учреждений, которые могут существенно 
влиять на данную проблему», – подчеркива-
ет начальник Госполиции генерал Интс Кюзис, 
который одновременно является также послом 
«Белой ленточки» (символ движения против 
насилия в семье) в Латвии.

ТИПИЧНЫЙ ПРИМЕР
Хуже всего дела обстоят в Латгалии и 

Регина Л. (парикмахер, 30 лет):
– Если женщину бьют не первый раз, то 
это ее проблемы. Верно говорят, что когда 
ударил один раз - она жертва, когда вто-
рой и третий — она соучастник. Уйти всег-
да есть куда. Не уходит, значит всё устраи-
вает. К психологу таким женщинам надо – 
долго и упорно лечить душу и голову. 

Мартиньш Д. (водитель, 45 лет):
– Женщине, которую регулярно бьют и 
выгоняют из дома, можно сказать, что 
именно про таких сообщают потом в кри-
минальных новостях. Тут ситуация скла-
дывается – или она мужа-насильника, или 
он ее. Женщинам, пока не поздно, нужно 
задуматься о том, что их ждет с мужьями, 
которые их бьют. 

Зайга В. (работница кафе, 23 года):
– Знаете, как говорят, — чужая душа 
потёмки, и мы не знаем, что происхо-
дит в голове у той или иной женщины. 
Может та, которую избивают, считает, что 
никому больше и не нужна, кроме своего 
мужа-деспота. Может она смирилась со 
своей участью. Но в любом случае, груст-
но, что нечто подобное происходит и в 
Вентспилсе. Трудно что-то посоветовать, 
подсказать.

Бьёт - значит не любит Насилие в семье – проблема, 
которая была и остается акту-
альной. Ужасный случай с Ваней 
Берладиным заставил жителей 
Вентспилса снова вспомнить о 
семейном деспотизме, от которо-
го чаще всего страдают дети и 
женщины. Как утверждают специ-
алисты, наиболее глубоко данное 
явление укоренилось в регионах 
Латвии. Способствует тому уро-
вень благосостояния, который на 
периферии намного ниже, чем в 
той же Риге.

Ж 
енщинам, как водится, 
достается больше. Мало 
кто, к примеру, осмелится 
как-то оскорбить инвалида, 
зато женщине в теле ска-

зать практически в лицо что-нибудь обидное 
(«корова» – самый ласковый вариант) – это 
запросто.

В мегаполисах проще избегать контактов с 
людьми, портящими настроение. А в неболь-
ших городах, таких как, например, Вентспилс, 
все на виду. Нелестные отзывы о фигуре 
любой горожанки дойдут до нее со скоростью 
звука. Даже никаких шести рукопожатий не 
потребуется.

«После родов я значительно поправилась, – 
рассказывает Ольга. «Прогуливаясь по городу 
с коляской, я встречала множество знакомых 
и знакомых знакомых. Буквально все считали 

Бодипозитив в маленьком городе
Толерантность – социологический термин, означающий терпимость 
к иному мировоззрению, образу жизни, поведению и обычаям. 
Толерантность – это уважение и принятие других культур, спосо-
бов самовыражения и проявления человеческой индивидуальности. 
Быть толерантным для современного человека – это один из крите-
риев человека воспитанного, культурного и благородного. Но есть 
одна сфера, где терпимость пока приживается плохо. Людей с лиш-
ним весом общество вынуждает чувствовать себя ущербными и 
неполноценными. 

своим долгом сообщить, что мне надо поху-
деть. Поначалу я расстраивалась, а потом, 
угадайте, что сделала? С милой улыбочкой 
я тоже начала раздавать советы. Например, 
с твоими тремя волосинками нужно носить 
парик, или, с такими зубами лучше широко 
не улыбаться, и тому подобное. Совершенны 
только статуи в музее, а у живого человека 
всегда есть к чему придраться. Надо было 
видеть их лица. Они обижались. А на что? Я 
просто платила им их же монетой. А худеть 
мне или нет, я буду решать сама» – вспомина-
ет молодая женщина.

В последнее время в геометрической про-
грессии растет число всевозможных разновид-
ностей фитнеса, и, соответственно, увеличива-
ется количество тренеров.

«Меня всегда поражало, насколько эти 
фитнес-гуру самоуверенны, с каким аплом-

бом они разговаривают с людьми», – делится 
Виолетта. «Мой возраст приближается к 50, и 
я стала замечать, что мне не хватает подвиж-
ности в суставах. Я решила походить на заня-
тия. Для справки, мой вес 75 кг, и на любой 
трезвый взгляд я, разве что, слегка полновата. 
Худеть я не планировала, просто хотела вер-
нуть былую гибкость. Однажды, после занятий 
я подошла к тренеру с парой вопросов. Мы 
поговорили, она сказала, что мне надо много 
работать, а напоследок «приободрила», мол, 
ничего, и такие люди тоже живут! Немая сцена. 
Так меня еще никто не унижал! Естественно, 
ноги моей там больше не было», – возмущает-
ся вентспилчанка.

«А меня изумляет, насколько людям сдвину-
ли мозги. Стройность в наши дни – первоосно-
ва всего, а муки совести, оказывается, можно 
испытывать, только когда ешь пирожное», – 
рассказывает Лана. «Показательный случай. 
Как-то придя на работу, я застала свою юную 
коллегу в слезах. Причина – псевдоподружки 
пытались очернить ее в глазах нового кавале-
ра. Оболгали ее моральные качества и сказа-
ли, что в последнее время она растолстела. И, 
представьте, в голос она рыдала только каса-
тельно второго пункта. То есть, горе заклю-
чалось в том, что она кому-то показалась 
толстой, а вероятность прослыть беспутной 
девицей ее не беспокоила вовсе», – удивля-
ется Лана.

Принято считать, что дети более жесто-
ки, чем взрослые. Школьные годы чудесные 
ребенка, чем-то выделяющегося из общего 
строя, милые одноклассники могут превратить 
в ад кромешный.

«Дочь наша всегда была, что называет-
ся, кровь с молоком, и ее вхождение в дет-
ский коллектив мы ожидали с тревогой. Вдруг 
будут обзывать или, того хуже, травить?», 
– вспоминает Диана. «Мы уже проучились 
несколько лет, и пока с этой стороны беды не 
было. Или дочь наша сумела себя поставить, 
или повезло с одноклассниками, или слухи о 
детской жестокости слишком преувеличены. 
Надеюсь, и дальше все будет хорошо. Дети 
порой мудрее, чем мы о них думаем».

Устав от унижений и навязывания недо-
стижимых стандартов красоты, женщины по 
всему миру примыкают к движению бодипози-
тива, чтобы отстоять право людей быть таки-
ми, какие они есть, и добиться уважительного 
восприятия любой внешности. Девиз движе-
ния – «Моё тело – моё дело!» При этом отнюдь 
не предлагается отказываться от работы над 
собой, за исключением болезненной одержи-
мости собственным телом и доведением себя 
до изнеможения бесконечными тренировками.

Кстати, бодипозитив – явление не так чтобы 
новое. Ему уже 21 год. Но, как свидетельству-
ет история, пока движение продвигается со 
скрипом. 

Даугавпилсе. Вентспилс, конечно, на общем 
фоне выглядит неплохо, но наш город эта про-
блема тоже очень даже касается. Вот типич-
ный анонимный рассказ человека, который 
попросил совета на одном из интернет-фору-
мов, где «тусуются» жители Вентспилса:

«Вчера встретила знакомую и не узнала — 
все лицо опухшее, губа разбита, под глазом 
синяк, спрашиваю, кто ее так. Говорит, граж-
данский муж, пьяный. Я ей — обратись в поли-
цию, съезди в больницу, сними побои, а она: 
«Его все равно не посадят, а мне потом еще 
хуже будет». В общем, говорит живет с ним 
пять лет, он часто ее избивает, уйти некуда и 
пожаловаться некому. Говорит, что муж может 
привести какую-нибудь женщину посреди 
ночи, а ее выгнать на улицу. Вот такая жизнь 
у моей знакомой. Ее гражданский муж старше 
почти на 15 лет, на голову выше и в два раза 
здоровее. И как у него только рука поднялась 
на слабую беззащитную женщину. Он не муж-
чина, он подонок. Нашелся бы кто-то, кто бы и 
ему навалял, чтобы он понял, что такое бить 
женщину. А что вы думаете по этому поводу?».

ПОЧЕМУ НЕ УХОДЯТ
Люди думают разное, но мы этот вопрос 

задали специалистам. «Самый простой спо-
соб избавиться от насильника – это просто 
уйти от него. Но в жизни зачастую проис-
ходит наоборот: женщины живут бок о бок 
с насильником, продолжая терпеть побои и 
унижения. Причин тому несколько. Одна из 

основных – финансовая 
зависимость от мужчины. 
Наиболее часто женщи-
ны сетуют на то, что «нет 
денег, так как мужчина 
не платит алименты, она 
не может сама работать, 
так как у нее маленький 
ребенок», «мне некуда 
уходить, поэтому терплю, 
чтобы не потерять крышу 
над головой», «боюсь, что 
он отнимет у меня ребен-
ка/детей». А поверх всему 
стоит надежда – а может, 
все еще наладится, и он 
снова меня будет любить. 
Кстати, порой косвенно 
женщин принуждают жить 
с домашними деспота-
ми собственные родите-
ли, которые, если и знают, 
что зять избивает их дочь, 
считают, что ради детей 
нужно жить вместе. И что 

любопытно: никто не задумывается, что дети, 
когда вырастут, в большинстве случаев ста-
новятся либо такими же агрессорами (муж-
чины), либо их жертвами (женщины)», – рас-
сказала нам сертифицированный психотера-
певт Латвийского общества психотерапевтов 
и Европейской ассоциации психотерапевтов 
Айга Абожина.

ИЩИТЕ ЗАЩИТУ... ПРАВОВУЮ
 Как рассказала нам руководитель Отдела 

общественных отношений Госполиции Сигита 
Пилдава, зачастую жертвы домашнего деспо-
та не ищут защиты у правоохранительных 
органов. Считают, что никто не поверит, что 
супруг их жестоко избивает и тем более наси-
лует. Бытует мнение, что все равно полиция 
ничем не поможет. Однако это далеко не так.  
«Например, в 2014 году на законодательном 
уровне было принято решение о дополне-
нии к закону, предусматривающему право-
вую защиту от насилия и насильственный 
контроль. Будь то физическое, сексуальное, 
психологическое или экономическое насилие. 
Таким образом, полиция вправе самостоятель-
но принять решение об отлучении насильни-
ка от семьи до 8 суток. В этом случае домаш-
ний деспот обязан незамедлительно покинуть 
жилье, в котором проживает его жертва, после 
чего в установленные сроки не имеет права 
возвращаться или общаться с самой жерт-
вой или ее близкими, в том числе и детьми. 
Запрещено это делать и третьим лицам, свя-

занным так или иначе с насильником», – пояс-
нила С. Пилдава.

ПОЛИЦИЮ БОЯТСЯ
По ее словам, в случае если жертве необ-

ходима правовая защита на более длительное 
время, то она может подать в суд иск с требо-
ванием продлить срок отлучения насильника 
от семьи, в том числе, если официально брак 
не был зарегистрирован. Решение об отлу-
чении суд принимает в течение следующего 
рабочего дня после подачи заявления. «На 
сегодняшний день на учете Госполиции нахо-
дятся почти 1 200 человек, в отношении кото-
рых суд принял решение о правовой защите 
против насильников. В то же время в прошлом 
году почти 350 совершеннолетних лиц, постра-
давших от насилия в семье, получили услуги 
социальной реабилитации», – заключила она. 

Между прочим, как утверждают в 
Госполиции, деспоты в большинстве случаев 
исправно выполняют решение полиции, так 
как в противном случае им грозит кратковре-
менный арест. 

В Вентспилсе по улице Талсу, 39 нахо-
дится Кризисный центр самоуправления. В 
него можно обратиться всем, кто пострадал 
от насилия. И не нужно бояться деспотизма. 
Нужно бороться с этим жутким явлением. 



№. 20 (20) 21 июля 2017 года 4  /  В фокусе
НОВОСТИ КОРОТКОЙ СТРОКОЙ

За счет чего сократилась 
безработица в Вентспилсе?

Скоро не будет за что 
ремонтировать дороги 
Автоводители платят большие суммы в 
виде налогов, однако эти деньги направля-
ются в общий бюджет, на что финансиру-
ются другие отрасли. Это может привести к 
тому, что уже через несколько лет в Латвии 
будет недоставать средств на ремонт дорог. 
Примерно 2/3 объектов, которые ремон-
тируются в данный момент, ремонтируют-
ся на средства фондов ЕС. В 2018 году 
будут завершены все финансируемые из 
Фонда кохезии ЕС объекты, в 2019 – объек-
ты, финансируемые из Европейского фонда 
регионального развития. После этого перио-
да на ремонт дорог останется только финан-
сирование из государственного бюджета. 
Банкам нужно будет сообщать о более 15 
000 евро на счетах физических лиц  
Совет по борьбе с теневой экономикой 
поддержал замысел – поручить кредитным 
учреждениям и учреждениям, оказывающим 
платёжные услуги, предоставлять информа-
цию о физических лицах, если их оборот 
счёта в течение года превысил 15 000 евро, 
чтобы таким образом совершенствовать 
надзор за уплатой налогов физическими 
лицами, проинформировало Министерство 
финансов.  Также правительство решало 
вопрос об открытости информации и поощ-
рении участия общества, публикуя инфор-
мацию о налогоплательщиках, которые не 
выполняют обязательств, предусмотренных 
в нормативных актах. 

Видят риски в повышении 
акцизного налога на пиво 
Разработанная Министерством финансов 
налоговая политика среди всех алкогольных 
напитков для пива предусматривает повы-
шение акцизного налога в размере 25%. 
На остальные алкогольные напитки акциз-
ный налог увеличится в среднем на 15%. 
Исполнительный директор Латвийского 
союза производителей пива Петерис 
Лининьш считает, что таким образом гораз-
до быстрее возрастёт реализуемый объём 
других алкогольных напитков. Это решение 
может негативно повлиять также на разви-
тие всей отрасли.  В настоящее время в 
Латвии зарегистрировано более 40 пивова-
рен, которые в основном находятся в регио-
нах Латвии.  Повысив существенного акциз-
ный налог на пиво, создаётся угроза жиз-
неспособности пивоварен в регионах, где 
уже и так сравнительно высокий уровень 
безработицы.  

Учеников хватает только 
на 130 средних школ 
Количество латвийских школьников доста-
точно только для укомплектования 130 
средних школ, и это означает снижение сту-
пени образования по меньшей мере для 
183 средних школ – таков вывод исследо-
вания об оптимальной сети современных 
школ в Латвии.  
В 2016/2017 учебном году в Латвии было 
313 средних школ, 22 вечерних и заочных 
школы, в свою очередь количество учени-
ков в этом учебном году на этапе средней 
школы снизилось до 34 699, что примерно 
на 24 000 меньше, чем восемь лет назад.  
Авторы исследования считают, что созда-
ние оптимальной сети современных школ 
тормозит неспособность самоуправлений 
договориться с соседними самоуправлени-
ями о сотрудничестве в сфере образования.  

За оплачиваемые 
государством услуги 
семейные врачи не могут 
требовать дополнительной 
оплаты 
Национальная служба здоровья напомина-
ет, что практики семейных врачей не могут 
оказывать оплачиваемые государством 
услуги здравоохранения как платные услу-
ги.  Если оплачиваемые государством услу-
ги в практике семейного врача оказываются 
как платные услуги, то пациент имеет право 
обратиться в Инспекцию здоровья с заявле-
нием и подтверждающим платёж докумен-
том. Инспекция здоровья оценит, должно ли 
медицинское учреждение вернуть пациенту 
сумму произведенного платежа.  
Это относится и к профилактическим про-
веркам – государство оплачивает практи-
кам семейных врачей проведение опреде-
ленных профилактических проверок, в том 
числе ежегодное обеспечение скрининга 
рака кишечника пациентам в возрасте от 
50 до 74 лет. 

«Мы, как самоуправление, продолжаем активно бороть-
ся с теми хозяевами или субъектами, ведущими хозяй-
ственную деятельность, которые не содержат в должном 
порядке свое недвижимое имущество, то есть здания и 
строения. Те, что находятся в наиболее плохом состоянии, 
получают статус развалин, в результате чего за них нужно 
платить налог в размере 3% от кадастровой стоимости. 
Совсем недавно дума приняла решение и присвоила ста-
тус развалин зданию на ул. Васарницу, 44, это имущество 
миллионера Беркиса, которое, к сожалению, деградирует 
окружающую среду уже очень длительное время. Нужно 
сказать, что Кристовскис и компания были против и не 
поддержали присвоение статуса развалин имуществу сво-
его приятеля. Сами они язвили по поводу зданий на улице 
Пилс, что они запущены, а теперь, когда нужно голосовать 
за присвоение статуса развалин имуществу, принадлежа-
щему приятелю, это решение не поддерживают. Однако 
думское большинство такое решение приняло. Еще такой 
статус установлен зданиям и строениям на ул. Попес, 16, 
и Скродеру, 11, 11a, и 13».

«Развалины приятеля»  
или «зуб председателя»?

Такой текстик можно прочитать в «Ventas Balss» от 11 июля в статье, в кото-
рой говорится о том, что председатель Вентспилсской думы Айварс Лембергс на 
пресс-конференции проинформировал об актуальных событиях в городе. 

Однако наблюдательный читатель наверняка заметил, что незадолго до этого, 
21 ноября 2016 года, на портале «Ventspils.lv» Строительно-административная 
инспекция Вентспилсской городской думы, между прочим, информирует, что 
«/.../ За последнее время многие здания приведены в порядок, /.../ многие зда-
ния законсервированы, произведены неотложные, необходимые работы, напри-

мер, здания по ул. Пилс, 33, Васарницу, 11, и Васарницу, 44 /.../» 
Так кто же не заметил, что происходит со зданием по ул. 

Васарницу, 44: председатель думы, которому хочется «укусить» 
оппозицию, или Строительно-административная инспекция, в 
обязанности которой входит проверка подобных зданий? 

Ventspilnieks.lv обратила внимание, что здание по ул. 
Васарницу, 44, огорожено металлическим забором, зна-
чит, безопасности горожан оно не угрожает.  Из этого 
можно сделать вывод, что права все же Строительно-
административная инспекция Вентспилсской думы… 

Официальный девиз Вентспилса — «Город с завтрашним днем!». 
Однако, как показывает жизнь и статистика, не терпящая компро-
миссов, – завтрашний день у жителей города мрачнее не придума-
ешь. Несмотря на то, что в нашем регионе наблюдается самая низкая 
безработица за последние пять лет, порадоваться за это от души не 
получается. Как пояснили нашему изданию демографы, сокращение 
безработицы связано только с одним фактом – Вентспилс не исклю-
чение, и здесь с упорным постоянством сокращается население.    

САМЫЙ НИЗКИЙ ЛИ?
Согласно данным Государственного агент-

ства занятости (ГАЗ), зарегистрированный в 
Вентспилсе уровень безработицы на начало 
июня 2017 года составляет 5,9% от экономи-
чески активного населения, или 999 человек. 
Это на 90 человек меньше, чем на 31 марта 
2017 года. Самый высокий уровень безрабо-
тицы наблюдался в Вентспилсе в феврале 
2010 года — 14,7% или 3003 безработных.

Сейчас в Вентспилсе уровень безрабо-
тицы на 1,5% ниже, чем в среднем по 
Латвии (7,4 %), на 2,6 % ниже, чем в сред-
нем по Курземе (8,5%), и это четвертый 
самый низкий показатель среди городов 
республиканского значения. В базе данных 
Вентспилсского филиала ГАЗ в июне теку-
щего года было зарегистрировано 122 акту-
альные вакансии. Таким образом, на одно 
вакантное место претендует 8 безработных. 

СКОЛЬКО БУДЕТ ДВАЖДЫ ДВА
Однако простая математика не дает пора-

доваться за цифры, изложенные в офи-
циальных данных Госагентства занятости 
и разрекламированных самоуправлением 
Вентспилса. Поскольку любой статистике 
(позитивной или негативной) есть объясне-
ние. И прежде чем найти это самое объясне-
ние, обратимся к информации Управления 
по делам гражданства и миграции Латвии 
(УДГМ). 

Эта структура ведет наблюдение за дина-
микой населения нашего государства. Так 
вот, в Вентспилсе в начале 2012 года про-
живало 41 998 человек. Через шесть меся-
цев население города сократилось на 261 
человека, а еще через полгода – на 306 
человек. К началу 2014-го в Вентспилсе уже 
проживали 40 679 человек. Словом, нега-
тивный вектор тенденции по сокращению 
населения не менялся долгие годы. И сей-

час, по данным УДГМ, численность жителей 
Вентспилса составляет 39 286. По сравне-
нию с 2012 годом, нас убавилось на 2 712 
человек. Это 7% от общего числа прожива-
ющих в городе людей.

КАК У ВСЕХ
«Вентспилс – не исключение. В этом 

городе сокращается население, также, как 
это происходит в других городах Латвии. 
Главным образом сокращение населе-
ния связано с неблагоприятной экономи-
ческой ситуацией. По стране в целом и в 
Вентспилсе в частности. Согласен, что в 
этом городе ситуация может быть лучше, 
чем в других региональных населённых цен-
трах, но общую картину это не меняет», 
– отметил в разговоре с нашим изданием 
демограф Илмарс Межс.

 По его словам, рост экономики и зарплат 
могут повлиять на демографию самым луч-
шим образом: как только человек начина-
ет получать больше денег, его мотивация к 
отъезду падает. «Это доказывают результа-
ты социологических исследований. На пер-
вом месте в списке ответов на вопрос «Если 
вам предложат на долгое время поехать за 
границу работать, то какими будут три глав-
ных условия, чтобы решиться на это?» — 
значатся «более высокие доходы», «луч-
шие условия жизни» и «лучшая социальная 
политика»», – подчеркнул он. 

СТАНЕМ ДРУГИМИ
С ним полностью согласен и другой наш 

собеседник – профессор Латвийского уни-
верситета Леонс Тайванс. «В Латвии нет 
региона, который мог бы переломить нега-
тивную тенденцию по сокращению населе-
ния. Вентспилс в том числе. Обусловлено 
это общей ситуацией в стране. Все идет к 
тому, что через 40 лет Латвия может и будет 

называться по-прежнему, но здесь будет 
совершенно иная этническая и экономиче-
ская ситуация. И мне неясен оптимизм тех, 
кто уверен, что и через несколько десятков 
лет тут останется та же численность населе-
ния, все указывает на то, что эмиграция не 
падает, а рождаемость не растет», – подчер-
кнул Л.Тайванс. 

Что касается Вентспилса, то специали-
сты сходятся во мнении, что при наличии 
той же тенденции население города сокра-
тится через 10-15 лет на 7-10 тысяч чело-
век и составит около 30 000. «Возможно, 
данная тенденция будет усиливаться, если 
власти региона ничего не предпримут для 
сдерживания оттока населения. Опасность 
заключается в том, что из Риги, например, 
люди не только уезжают, но и приезжают. В 
Вентспилсе же, если и остается кто-то жить, 
то это единицы, которые знают зачем и для 
чего приехали», – считает демограф. 

ЗАМКНУТЫЙ КРУГ
Экономист Раймон Мелнбардис уверен, 

что подобная ситуация приведет к опасному 
замкнутому кругу. «Чем меньше людей ста-
новится в том или ином городе, тем выше 
налоги, меньше доходы, быстрее растет 
инфляция. Это приводит к еще большему 
оттоку населения. Неустроенность людей 
гонит в регионы с более высоким уров-
нем жизни. Представим, что это и проис-
ходит в Вентспилсе, тогда жители, кото-
рые не смогут уехать за границу, будут 
все равно перебираться поближе к Риге, 
где есть хоть какой-то шанс заработать и 
выжить», – пояснил в беседе с нашим изда-
нием Р. Мелнбардис. 

По его словам, полученные доходы того 
или иного самоуправления не отображают 
уровень благосостояния жителей, и чтобы 
его найти, надо эту сумму разделить на 
количество населения, живущего в них. В 
Вентспилсе вроде бы все неплохо. На одно-
го человека приходится 874 евро. Для срав-
нения в Риге – не на много больше (980 
евро/чел.). 

«На самом деле, с оттоком населе-
ния и этот показатель потянется вниз. Так 
что радоваться тут нечему», – заключил 
экономист.

Вот и получается, что «Город с завтрашним 
днем!» – это не про Вентспилс. А жаль. 
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ОПЫТ И ЧЕРНАЯ ТЕТРАДЬ
Все еще энергичная женщина на этом свете провела уже 

почти три достаточно насыщенные событиями четверти века. 
Однако у нее не было ни клинической смерти, ни удара молнии, 
ни какого-либо другого шока, после которых обычно у людей 
якобы открываются необычные способности.

 «Осознание, что Господь и природа дали мне способность 
и призвание помогать другим, пришло ко мне в зрелые годы. 
До этого я видела, как делала это моя тетя, которая жила в 
Тукумсе. Мне в юности при помощи простых средств и травок 
она спасла от ампутации почти полностью откушенный лоша-
дью палец на руке. Тетя знала и слова, которые нужно напи-
сать мелом на синей бумаге, чтобы вылечить рожу или каки-
е-нибудь другие болезни. Эту процедуру и слова я нечаянно 
запомнила и, когда одна женщина пожаловалась мне, что стра-
дает рожей, решила применить то, что узнала от своей тети. 
И получилось! Потом уже я специально стала интересоваться 
текстами, при помощи которых наши предки боролись с болез-
нями», – Гизела показывает небольшую тетрадь в основатель-
но потертой обложке магического черного цвета, в которой на 
потрепанных страницах чернилами красиво записаны слова, 
помогающие при различных заболеваниях. Гизела полагает, что 
тетради, по крайней мере, сто лет. 

«Лет пятнадцать назад мне позвонила знакомая из Ринды, 
что в волости Анцес. Она слышала о моих способностях и 

Словом добрым, словом 
крепким, заговором… «Упаси бог – мне реклама не нужна! 
Кто захочет и кому очень нужно будет, 
тот сам меня найдет. Никогда нигде ни 
одного объявления не печатала, но в 
иные годы ко мне приходят и приезжают 
не десятки, сотни человек, которым 
нужна помощь. Узнают адрес через 
знакомых знакомых и приходят. Те, кто 
зависим от алкоголя, азартных игр, 
страдает рожей, энурезом, кому грозит 
гангрена… каких только хворей нет у 
несчастных людей… Один хочет напасть 
на след похищенного имущества, другой 
– найти пропавшего родственника, 
жены хотят узнать, не ходят ли мужья 
налево и наоборот. Всем хочется 
избавиться от напастей, но не всегда 
в моих силах помочь. Это удается, 
если человек сам готов себе помочь», 
– так о своем опыте целительства 
рассказывает вентспилчанка Гизела 
Плуминя.

посетовала, что ее больная 89-летняя тетя очень страдает от 
болезни и хотела бы уйти в лучший мир, но какие-то силы ее 
не пускают. Я посоветовала посмотреть, нет ли под матрасом 
у больной женщины какой-нибудь необычной вещи или пред-
мета, и вынести их оттуда. Так была найдена эта тетрадь, и 
практически сразу после этого старушка смогла уйти к праот-
цам. Знакомая спросила, можно ли сжечь тетрадь, что я катего-
рически не рекомендовала, так как у меня было предчувствие, 
что к магии слова нужно относиться с уважением», – вспомина-
ет Гизела. Так тетрадь оказалась у нее (куда же еще ее деть, 
если сжигать нельзя!). Нынешняя владелица время от времени 
перелистывает хрупкие страницы и использует тексты, чтобы 
остановить болезнь. На вопрос, не пугает ли ее, что она может 
повторить участь старушки, когда придет время уходить, Гизела 

отвечает, что к тому времени надеется найти человека, которо-
му она сможет передать тетрадь. 

БОЛЕЗНЬ ДЕЛАЕТ ТЕБЯ ТРУСЛИВЫМ, СОБЕРИСЬ! 
Поскольку было известно о том, что Гизела занимается цели-

тельством, однажды в подарок она получила книгу, состав-
ленную профессором K. Страубергом и изданную в 1931 году, 
«Latviešu buŗamie vārdi» («Заговоры латышей»), которую она 
изучала и затем применяла в целительской практике.

«Конечно же, нельзя представить все так примитивно, будто 
я читаю заговоры, и человек выздоравливает. Народ сейчас 
умнее, он другой, с людьми нужно разговаривать на совре-
менном языке. Я сегодняшним языком передаю мудрость, 
оптимизм и опыт, заложенные в заговорах, глядишь – а чело-
век поверил в возможность исцеления и выздоровел. Это не 
гипноз, а убеждение, которое настраивает людей на то, что 
нужно собраться», – Гизела заметила, что иногда болезнь 
делает человека трусливым, он перестает верить в свои силы 
и бороться за здоровье. «Тогда требуется сказать и крепкое 
слово, чтобы человек собрался», – Гизела не скрывает, что ино-
гда может быть и резкой. Особенно с зависимыми от алкоголя, 
наркотиков и азартных игр. 

«Хочешь жить нормально? Так не пускай к себе прияте-
лей с бутылкой водки или коньяка! Переходи на другую сто-
рону улицы, если твой путь лежит мимо игорного заведения! 
Отдавай жене все деньги, чтобы не за что было купить нарко-
тики! Ты этого не можешь? Или не хочешь? Ну тогда выбирай, 
чего ты хочешь: или – или…» У Гизелы нет никакого медицин-
ского образования, однако опыт и интуиция обычно подсказы-
вают, как вести себя с каждым посетителем, используя почти 
психотерапевтический подход. Она из опыта знает, что значит 
проходить через вызывающие зависимость испытания, так как 
в советское время работала кладовщицей на большом складе 
спиртных напитков.

«Хотели дружить, а точнее, заискивали многие, кому хоте-
лось получить дефицитную в то время бутылку. Я не убежден-
ная трезвенница, но выдержала это, хотя спиться можно было 
в течение года», – Гизела признает, что поэтому ей легче понять 
тех, кто при повсеместном искушении не может противиться 
зависимостям. Некоторых к зависимостям подталкивает тра-
гедия в семье, другие пытаются забыть об отвергнутой любви, 
кто-то заливает горе из-за неудавшегося бизнеса, поэтому 
нередко помогает не посещение официального специалиста, 
а простая беседа с чужим человеком, которому можно дове-
риться и облегчить душу. Не называя фамилий, целительни-
ца упоминает случаи, когда ее посещали известные личности,  

Гизела готова помочь, но чудес не обещает.

С кобылой Волгой, которая чуть не откусила Гизеле палец. Много лет назад, счастливы на свадьбе.
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Самая высокая позиция у вентспилсских школ 
– в так называемом «Звездном рейтинге», в 
котором учитываются результаты учащихся в 
международных олимпиадах.

Статус «Самоуправление выясняет ситуацию» 
или «Самоуправление не указало статус» 
имеют 643 ребенка, и больше всего таких 
случаев в Вентспилсе, Риге и Юрмале. 
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Вновь курсирует 
кораблик
После кратковременного переры-
ва, вызванного техническими причи-
нами, когда с 17 июля были отмене-
ны все рейсы экскурсионного корабли-
ка «Hercogs Jēkabs», он снова курси-
рует по своему привычному графику. 
Новинка этого сезона: дважды в день 
пассажиры кораблика могут отправить-
ся на прогулку по новому маршруту, до 
Дампели. 

Цветочные ковры будут 
создавать 33 команды
Заявки на участие в 17-м Вентспилсском 
международном фестивале цветочных 
ковров подали 33 команды флористов 
из Латвии и шести других государств. В 
этом году девиз фестиваля – «Мир гла-
зами ребенка». Фестиваль пройдет во 
время праздника города, 4–6 августа.  

Порзиньгис & CO 
в Вентспилсе
С 20 июля в Вентспилсе в течение 
недели будет проходить тренировочный 
лагерь латвийской мужской сборной по 
баскетболу, которая готовится к финаль-
ному турниру чемпионата Европы. Будет 
возможность увидеть звезд баскет-
бола Кристапа Порзиньгиса, Дайриса 
Бертанса, Яниса Блумса, Мартиньша 
Мейерса, вентспилчан Дависа 
Леясмейерса и Клава Чаварса, игро-
ков БК «Вентспилс» Ингуса Яковича, 
Айгара Шкеле, Кристапа Яниченока и 
Андрея Гражулиса.  

Закончены работы 
на мосту через 
Платене
«Latvijas Valsts ceļi» закончило строи-
тельные работы, полностью реконстру-
ировав на шоссе Вентспилс – Рига мост 
через Платене, который не ремонтиро-
вался с середины 50-х годов. Поэтому 
на этом участке дороги больше нет све-
тофора, ограничивающего движение. 
Однако таковые все еще сохраняют-
ся на участках дороги, где ремонтные 
работы пока не окончены. 

Обнаружена 
марихуана
Государственная полиция обнаружи-
ла в Вентспилсе саженцы марихуаны. 
Полиция проводила обыск по несколь-
ким адресам, в результате чего было 
изъято 17 саженцев марихуаны, 124 
г высушенной марихуаны и приблизи-
тельно 15 г вещества, содержащего 
метамфетамин. Задержаны двое муж-
чин, к одному из них за повторные 
подобные нарушения закона применен 
арест.

Вытрезвителю 
присвоено 
финансирование
Министерство среды и регионального 
развития присвоило 25 самоуправле-
ниям средства для обеспечения услуг 
вытрезвителя. Вентспилсу для этих 
целей выделено 7665 евро. 

В ВЕНТСПИЛСЕ

ЧТО ПРЕДПОЛАГАЮТ ИЗМЕНЕНИЯ В ЗАКОНЕ ОБ АКЦИЗНОМ НАЛОГЕ?
Поправками к закону об акцизном налоге правительство намерено компенсировать 
нехватку налоговых поступлений, которая возникнет в результате налоговой реформы, 
говорится в законопроекте. Изменения в законе предполагают увеличение с 2018 года 
акцизного налога на топливо, сигареты и алкоголь. 

• Акцизный налог на не содержащий свинец бензин в 2018 году планируется повысить на 
7,8% – с 436 до 470 евро за 1000 литров.

• Акциз на содержащий свинец бензин будет повышен на 24% – с 455,3 до 564 евро за 
1000 литров.

• Акциз на дизтопливо с 2018 года повысится на 11% – с 341 до 378 евро за 1000 литров.
• Акциз на сжиженный нефтегаз повысится на 12%, с 231 до 206 евро за 1000 литров.

По словам И. Антане, не вселяет опти-
мизма и заявление министра финансов Д. 
Рейзниеце-Озолы (СЗК), что в случае, если 
резко упадет потребление топлива, можно 
было бы пересмотреть решение о повышении 
акцизного налога. «В сущности, это четкий сиг-
нал инвесторам, что наша налоговая систе-
ма не прогнозируема, один день одни прави-
ла игры, на следующий день – уже другие. 
Это значит, что в долгосрочной перспективе в 
Латвии планировать развитие своего бизнеса 
нереально», – поясняет президент БАТЛ. 

Общество «Балтийская ассоциация – 
транспорт и логистика» призывает прави-
тельство пересмотреть решение о повыше-
нии акцизного налога на топливо. «В против-
ном случае мы рискуем в один не самый пре-
красный день констатировать, что латвий-
ский транзит и возможность стать центром 

В рейтинге школ Латвии, который составляется фондом Атиса Кронвальда с учетом 
достижений учащихся в государственных и открытых олимпиадах, а также в конкур-
се научно-исследовательских работ в 2015/2016 учебном году, лидирующие позиции и 
в этом году занимают государственные гимназии, однако в десятке лучших оказалась 
Вентспилсская государственная 1-я гимназия. 

Вентспилсская государственная 
1-я гимназия – 10-я в рейтинге 
сильнейших школ Латвии

В 
рейтинге, опубликованном фон-
дом, школы делятся по числу уча-
щихся на большие, в которых уче-
ников средней школы более 100, и 
малые, в которых в средней школе 

учится менее 100 учащихся. 
Среди больших школ несомненным лиде-

ром является Рижская государственная 1-я 
гимназия, получившая 122,21 балла. На вто-
ром месте – Даугавпилсская русская шко-
ла-лицей, у которой количество баллов в два 
раза меньше – 58,27. Третье место завоева-
ла Агенскалнская государственная гимназия. 
В первой десятке Цесисская государствен-
ная гимназия, Даугавпилсская государствен-
ная гимназия, Рижский французский лицей, 
Рижская государственная 2-я гимназия, 
Елгавская гимназия Спидолы, Сигулдская 
государственная гимназия, на десятом месте 
– Вентспилсская государственная 1-я гимна-
зия с 26,13 балла. 

На 21-м месте в рейтинге – Вентспилсская 
4-я средняя школа (14,85 балла), а 
Вентспилсская 2-я средняя школа заня-
ла73-е место (1,33 балла).

Среди малых школ уверенно лидирует 
Средняя школа инженерных наук РТУ с 74,78 
балла. В первой тройке – Прейльская 1-я 
основная школа (28,90 балла) и Рижская 
89-я средняя школа (27,38 балла). Затем 
следуют средние школы в Ауце и Майори, 
Резекненская католическая средняя школа, 
Броценская, Юрмальская городская 
Межмальская школа и Рудзатская средняя 
школа, а также Гулбенская краевая государ-
ственная гимназия.  

Места среди вентспилсских школ рас-
пределились следующим образом: на 45-м 
месте – Вентспилсская центральная началь-
ная школа (7,94 балла), разделенное 71–76-
е место занимает Вентспилсская 6-я средняя 

школа (4,44 балла), а разделенное 101–102-
е место – Вентспилсская 4-я основная школа 
(1,88 балла).

Самая высокая позиция у вентспилсских 
школ – в так называемом «Звездном рей-
тинге», в котором учитываются результа-
ты учащихся в международных олимпиа-
дах. Вентспилсская государственная 1-я гим-
назия с шестью баллами занимает разде-
ленное седьмое место, а на разделенном 
девятом месте с пятью баллами находится 
Вентспилсская 4-я средняя школа. 

Фонд Атиса Кронвальда – обществен-
ная организация, в задачи которой входит 
помощь в образовании талантливых лат-
вийских школьников. Своей деятельностью 
фонд желает помочь государству и обще-
ству воспитать талантливых школьников, 
которые в будущем станут интеллектуаль-
ной опорой государства. Больше информа-
ции – на домашней странице Фонда Атиса 
Кронвальда (atakronvaldafonds.lv). 

Действия правительства – это шах и мат 
латвийской транспортной отрасли и транзиту 

В 2016 году в Латвии резко возросло число детей в возрасте 7–18 лет, о которых у самоуправлений не имеется информации. По данным 
обзора Государственной службы качества образования (ГСКО), складывается удручающая картина: в соответствующем учебном году 
ни в одном из учреждений образования не зарегистрированы 17 357 детей, к тому же, у самоуправлений нет информации о 569 из них. 
Наряду с Ригой и Юрмалой в этой связи фигурирует и Вентспилс… 

Резко выросло число детей, о которых  
у самоуправлений нет информации

Д 
олгосрочный отчет показывает, что 
общее число детей, которые не 
зарегистрированы в учреждени-
ях образования, с каждым годом 
постепенно растет. С 2010 года оно 

выросло на 6000. Еще более удручающий 
показатель, в котором отражены официальные 
данные об уехавших из страны детях. Если в 
2010 году их число составило 5,65 тысячи, то 
в прошлом году оно достигло уже 13,8 тыся-
чи, что в 2,5 раза больше, чем семь лет назад.  

В результате сотрудничества ГСКО, само-

управлений и их институций к 2013 году уда-
лось значительно сократить число детей 
со статусом «Самоуправление не имеет 
информации», однако в прошлом году 
ситуация вновь резко ухудшилась. Статус 
«Самоуправление выясняет ситуацию» или 
«Самоуправление не указало статус» имеют 
643 ребенка, и больше всего таких случаев в 
Вентспилсе, Риге и Юрмале. ГСКО информи-
рует: «Фактически это означает, что у самоу-
правлений нет информации об этих детях и 
полностью не выяснены обстоятельства, по 

которым дети не зарегистрированы в спи-
сках учреждений образования». Всего само-
управления не имеют четкой информации о 
1345 детях, которые не зарегистрированы в 
учреждениях образования.  

Для того чтобы выяснить причины, по 
которым дети не зарегистрированы в учреж-
дении образования, большая часть самоу-
правлений собирает информацию по месту 
жительства детей, от их соседей и родствен-
ников. Однако ГСКО отмечает, что у мно-
гих самоуправлений имеются проблемы с 
тем, чтобы выяснить местонахождение каж-
дого ребенка и причину, по которой он не 
посещает учреждение образования, а также 
своевременно и точно ввести информацию 
в государственную базу данных. Поэтому 
можно считать, что работа самоуправле-
ний по получению и обработке информации 
нуждается в улучшениях.  

 Окончание. Начало на 1 стр.

транспорта и логистики в Балтии остались в 
прошлом, а мы сами находимся у разбито-
го корыта. Решением о повышении акцизно-
го налога на топливо правительство умень-
шает конкурентоспособность своей страны 
в сфере транспорта и логистики, поэтому 
БАТЛ напоминает, что в обязанности прави-

тельства входит не только взимать налоги, 
но, во-первых, создавать условия, чтобы эти 
налоги можно было заработать», – говорит 
И. Антане. 

БАТЛ призывает правительство пересмо-
треть решение об увеличении акцизного 
налога на топливо, пока еще не поздно. 



За счет чего сократилась 
безработица в 
Вентспилсе?

Растёт число 
детей, о которых у 
самоуправлений нет 
информации

В Вентспилсе 
– фестиваль 
скандинавской 
ходьбы

Словом добрым, 
словом крепким, 
заговором… 2 стр.3 стр.

№. 20 (20) 21 июля 2017 года

7 стр.

 Окончание на 2 стр.

М 
ы, вентспилчане, народ гордый. Всегда такими были. Этот 
факт, конечно, как бельмо на глазу для всех тех остальных 
– тех, кто в Риге, Цесисе, Резекне или в Елгаве. И, бесспор-

но, наша гордость и несговорчивость основательно мешают и геро-
ям этого мира – лично господину Соросу, генеральному секретарю 
НАТО Столтенбергу со всеми его генералами многонациональной 
армии оккупантов, боссу Европейского совета и главному комиссару 
Европейской Комиссии. Хотя не было слышно, чтобы Сорос лично 
где-нибудь публично высказал мнение о нашем, вентспилчан, еди-
ноличном лидере, однако совершенно ясно, что ничего хорошего 
он определенно не думает.  Но его публичное молчание о руково-
дителе нашего города – это только укрытие и неудачная политиче-
ская игра. И вот напихавший полные карманы денег сирот Сорос 
посылает своих ручных парней и девушек (несомненно платит им 
недюжинные финансовые бонусы), чтобы только проглотили нас, 
гордых вентспилчан, из самого процветающего города на берегу 
Балтийского моря. 

Все те проклятые «соросисты» захватили наши недружествен-
ные масс-медиа, контролируют финансы и оплачивают продаж-
ных, и, ясное дело, нечестных журналистов, чтобы вставлять 
палки в колёса быстро движущегося лимузина нашего Великого 
вождя. А сейчас они пошли еще дальше – уже взялись за верхуш-
ку государственной политики.  Кто знает, сколько ушло миллионов 
того заморского Сороса, чтобы только заставить тех лающих собак 
в Риге обратиться против Отца города на берегу Венты.  

Примерно такие размышления возникают после публичного 
бенефиса долголетнего лидера Вентспилса на пресс-конферен-
ции в Риге, прошедшей на этой неделе. Так и кажется, что мы 
попали в какой-то театр абсурда. Было бы действительно интерес-
но так ненавязчиво спросить американского миллиардера Сороса, 
имя которого со стороны председателя думы упоминалось к месту 
и не к месту: господин Сорос, скажите, можете ли вы назвать хоть 
один портовый город на берегу Балтийского моря? Почти на все 
сто процентов можно гарантировать, что единственным порто-
вым городом, который, возможно (и только возможно) назвал бы 
Сорос, был бы Санкт-Петербург – потому что большой и потому, 
что второй по значимости город нашего соседнего государства.  
Вентспилса в этом списке определенно не было бы.  Так же, как 
и не было бы имени мэра конкретного города, о котором Джордж 
Сорос, абсолютно определенно, ничего не слышал. 

В этой связи на ум приходит один старый исторический рассказ 
– об одном вожде далекого провинциального городка в Древнем 
Риме, который якобы сам лично участвовал в том, чтобы к власти 
пришёл новый император Великого Рима. И как император, тоже 
сам лично, теперь у него в долгу за то, что он теперь император. 
Не пересказывая весь рассказ, стоит только упомянуть конец рас-
сказа – вождь далёкой провинции ни разу не был ни в Риме, ни 
даже в центре самой провинции... Но рассказ замечательный. И 
что важно, народ этого городка даже на какой-то момент поверил, 
ведь – нельзя же так здоров врать. Правда, в нашем случае речь 
идёт не о браваде своими несуществующими лаврами (нельзя 
отрицать, и этот грешок водится за нашим Великим вождём), а об 
абсолютно противоположном процессе.  

А именно, теория политики и особенно политический опыт наше-
го восточного соседнего государства учит: чтобы сохранить свою 
власть, влияние и, самое главное, доверие наивных избирателей, 
необходимо найти какого-нибудь врага, которого обвинить во всех 
смертных грехах и в своих несчастьях. Внутреннего врага из-за 
достаточно небольшого размера нашего города, найти довольно 
трудно, поэтому его надо искать вне города. Желательно, чтобы 
враг был таким, которого нельзя по-настоящему определить, 
назвать и увидеть, поэтому он будет еще более мистическим и 
страшным.  

Какому-то Годзилле из глубоководных районов Балтии вент-
спилчане и другие жители Латвии не поверили бы, вряд ли под 
образ врага хорошо подошли бы злые высшие силы или недо-
брожелательность богов Олимпа. Хотелось бы приписать честь 
врага Европейскому Союзу, но нельзя – в конце концов, европей-
ские деньги достаточно хорошо текут в Вентспилс. НАТО подошло 
бы довольно хорошо, но на это нет причин – так как какой-нибудь 
напившийся чужеземный солдат и всё-таки не дотягивает до насто-
ящего Воплощения Зла.  Да и тема не совсем та. Поэтому найден 
Сорос и “соросисты». Вроде как человек реальный и существую-
щий, однако в то же время такой далёкий, пугающий и чужой…  
Поэтому – а почему не Сорос? Он ведь всё равно никогда не узна-
ет, что его имя Вентспилса склоняют (смотри ранее упомянутые 
аргументы). Но даже если бы узнал, была причина посмеяться, 
что где-то   в каком-то далеком маленьком приморском городке его 
используют как птичье чучело из известной сказки…  

Искренне ваша – газета “Ventspilnieks.lv”
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С 
учетом того, 
что цена 
дизельно-
го топлива 
составля-

ет существенную долю 
издержек при железно-
дорожных перевозках, 
до 30% цены, повышать 
издержки, которые дела-
ют дороже латвийский 
транспортный и транзит-
ный коридор, – это пол-
ное безумие, подчеркива-
ет И. Антане. У нее вызы-
вают недоумение дей-
ствия различных инсти-
туций в анализе серьез-
ности ситуации. По мне-
нию президента БАТЛ, в 
обстоятельствах, когда 
объемы грузов из России 
и так очень стремительно 
снижаются, любое подорожание транзитного коридора 
может катастрофически повлиять на наши порты и кон-
курентоспособность латвийской железной дороги на гло-
бальном рынке перевозок.

«Принимая решение о повышении акцизного налога на 
топливо, правительство должно было оценить все воз-
можные риски, как это может сказаться на экономике в 
целом, провести консультации с представителями отрас-
ли. К сожалению, складывается впечатление, что реше-
ние принято поспешно и безответственно. Правительство 
вообще производило расчет, каково будет влияние этого 
подорожания на стоимость железнодорожных перевоз-
ок, сколько мы потеряем от возможной потери грузов 
в результате этого решения, как мы компенсируем эти 
потери? Торговые пути создаются десятки лет, однако 
такими решениями правительство рискует перечеркнуть 
жирной чертой как усилия предпринимателей по привле-
чению грузов в предыдущие годы, так и самим Богом 
данное нам преимущество – выгодное географическое 
положение нашей страны на карте транзитных путей», – 
выражает свое недоумение И. Антане. 

Действия правительства – 
это шах и мат латвийской 
транспортной отрасли  
и транзиту 
Повышением акцизного налога на топливо правительство объявило 
шах и мат латвийской транспортной и транзитной отрасли – так 
прокомментировала решение правительства президент «Балтийской 
ассоциации – транспорт и логистика» Инга Антане. Она подчеркнула: вместо 
налоговых компенсаций Латвия может получить существенное уменьшение 
конкурентоспособности отрасли, которая привносит в экономику миллиард 
евро в год.  

По мнению эксперта, как экономически, так и с точки 
зрения безопасности среды и сообщения грузоперевоз-
ки максимально нужно перевести на железнодорожные 
пути. Увеличение роли железной дороги предполагает и 
политика Евросоюза. Принимая подобные решения из-за 
непонимания ситуации или сознательно, Латвия все 
больше удаляется от этой цели, считает президент БАТЛ. 

«Математический подход к увеличению доходов бюд-
жета может сыграть с латвийской экономикой злую 
шутку, и планируемые доходы превратятся в потери», – 
указывает И. Антане. 

«К сожалению, правительство не приняло во внима-
ние обеспокоенность предпринимателей тем, что повы-
шение ставки акцизного налога на топливо подстегнет 
инфляцию, ведь многие услуги и товары из-за возрос-
ших транспортных расходов станут дороже. Однако этот 
фактор самым непосредственным образом затронет 
покупательскую способность каждого жителя Латвии,  
а значит, и уровень благосостояния». 

Правительство не приняло во 
внимание обеспокоенность 
предпринимателей тем, что 
повышение ставки акцизного налога 
на топливо подстегнет инфляцию, 
ведь многие услуги и товары из-за 
возросших транспортных расходов 
станут дороже.


